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В класацията за цялостно кариерно развитие на учените, известна 
като Станфордска, попадат 16 членове на БАН (академици и член-ко-
респонденти), а 22-ма учени са от Софийския университет.

събина Петканска: 
Политически 
бракониери оПитват 
да овладеят бсП

Машинен 
тероризъМ

В

Александър СИМОВ

Прокуратурата 
Прекрати
делото 
„барселонагейт”

Путин
в китай за
„един Пояс,
един Път”

“Готови сме с мотиви-
те за вота на недоверие за 
провал в сигурността. Двете 
партии, към които се обър-
нахме - “възраждане” и 
итн, също направиха сво-
ите предложения. събра-
ни са и подписите. в БсП 
смятаме, че вотът тябва да 
е сега. Заради войната в из-
раел средата за сигурност се 
усложнява, правителството 
действа неадекватно. изказ-
ването на министър тагарев, 
че с 50 души ще спре гигант-
ската мигрантска вълна, коя-
то се очаква, е, меко казано, 

несериозно”, заяви лидерът 
на БсП корнелия нинова в 
сливен. 

За новия заем тя е катего-
рична, че това е лоша рабо-
та. “Още когато разглежда-
хме бюджета през юли, ние 
гласувахме “против” и обяс-
нихме, че не бива да се уве-
личава дългът на България. 
Предупредихме, че ще се 
отвори дефицит в бюджета 
през октомври, тъй като не 
беше сигурно, а времето по-
твърди - че парите по Плана 
за възстановяване и устойчи-
вост няма да дойдат, а бяха 

заложени в бюджета. ясно 
беше, че ще го има този де-
фицит. не е редно обаче да 
се попълва със заеми, необ-
ходими са повишена събира-
емост, борба с контрабанда-
та и сивия сектор”, подчерта 
нинова.

“Учудваща е позицията 
на ГеРБ и на Борисов. тези 
циркаджилъци, които рази-
грава из цялата държава, са 
потресаващи. този заем е 
гласуван от 63 депутати от 
ГеРБ. Ако бяха гласували 
“против”, той нямаше да е 
факт. и да се правят, че сега 

разбират и че Асен василев 
си го измислил. Асен васи-
лев изпълнява решението на 
парламента, което мнозин-
ство от ГеРБ, ДПс и ПП-ДБ 
гласуваха.”

“Ген. кольо Милев е поч-
тен, отговорен, дисципли-
ниран и много грижовен за 
сливен и хората. той вече 
беше градоначалник и зна-
ете колко добре се грижеше 
за общината. след два ман-
дата управление на ГеРБ 
градът се нуждае от коренна 
промяна”, поясни нинова.

Кандидатът на БСП за кмет на Сливен ген. Кольо Милев 
е доказал се управленец, а този, който се опита да излъже 
социалистите, ще свърши с провал, заяви лидерът на партията

иван Френкев: 

12 г. герБ се оправдават 

за деМограФския 

срив в сМолян

бум на 
фалшиви 
Петдесетолевки

бсП е готова с вота за 
провал в сигурността

Стр. 6

Корнелия нинова:

Стр. 2

парламента вече има нов Алек-
сандър Матросов - митичния съ-
ветски герой, запушил с тялото си 
амбразурата на вражеския бункер. 
в тази роля влезе вчера депутатът 
от ПП-ДБ явор Божанков. той се 
раздаде като спяща клетка на “Ал 
кайда”, за да провали заседанието 
на комисията, проучваща машин-
ния вот (стр. 2).

Очевидно командата е дадена 
- всички на амбразурата, а Божан-
ков като тяхната Пасионария да 
дава пример и да се хвърля под ко-
лелата на влака...

той се опита да оспори основ-
ното, което стана ясно на заседа-
нието - че хора от сенчестия свят 
са имали достъп до софтуера на 
машините. което отваря огромно 
поле за спекулация. А когато този 
човек е Алексей Петров - идеол-
ог, вдъхновител, архитект и баща 
на “сглобката”, трябва да запо-
дозрем, че машините са изстрел в 
гърба на свободния избор. 

точно по тази тема Божанков 
изпадна в най-тежки политически 
гърчове. Защото ясно се очерта 
схемата, по която бе овладяна дър-
жавата. Машинен вот - контрол на 
кодовете - ала-бала с президента и 
днес имаме Ротация, “сглобка” и 
некоалиция, които ни давят като 
натикана в гърлото отрова. 

това е голямата срамна тайна 
на кабинета на задкулисието и не-
говите политически терористи и 
хакери.
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ЦИк показа образци на 
хартиената и на електронната 
бюлетина за гласуване на 29 
октомври. На вота ще гласу-
ваме за кметове на общини, 
кметове на райони в софия, 
Пловдив, варна, кметове на 
кметства и за общински съвет-
ници.

Най-дългите бюлетини са 
тези за столичната община - 
60 см, и това е тази с общин-
ски съветници и за кмет, заяви 
вчера на брифинг говорителят 
на ЦИк Росица матева.  

втора по дължина е бю-
летината за общински съ-
ветници на община варна. 
матева обясни, че най-ши-
роки са бюлетините за об-
щински съветници, а за кмет 
на община ще бъдат малко 
по-тесни. Най-тясна е бюле-
тината за кмет на кметство, 
като дължината е различна в 
зависимост от регистрирани-
те листи, добави тя. към мо-
мента секциите за гласуване, 

включително подвижните, са 
12 089. Предстои разкрива-
нето на секции в лечебните 
заведения, местата за задър-
жане и домовете за възрастни 
хора до 48 часа преди нача-
лото на вота. 

матева посочи, че вече са 
започнали обученията на сИк. 
вече са регистрирани 10 орга-
низации с 355 наблюдатели и 
две социологически агенции с 
435 анкетьори, които ще пра-
вят проучвания за вота. 

Поради липса на доказателства софийската градска про-
куратура е прекратила разследването за купуването на къща 
в Барселона, станало известно като “Барселонагейт”.

“в показанията на свидетелите не се съдържат твърде-
ния Бойко Борисов да е възложил лично или чрез посред-
ник извършването на сделка през март 2013 г. за закупува-
не на недвижим имот в Испания - къща с прилежаща площ 
и басейн, находящ се в Барселона, както и да е предоста-
вил имущество за закупуването й в размер на близо 3 млн. 
евро”, добавиха от държавното обвинение.

По делото били разпитани над 20 свидетели, сред ко-
ито бивши магистрати, народният представител от 49-ото 
Народно събрание Бойко Борисов и други. само бившата 
съдийка Румяна Ченалова и Ивайла Бакалова говорели за 
къща в испанския град, но без конкретика, били само де-
кларативни

13 211 души са били 
освободени от работа 
в администрацията на 
министерствата при 
управлението на двата 
служебни кабинета с 
премиер Гълъб донев, 
които президентът 
Румен Радев назначи, 
показва справка от 
министерския съвет, 
разпространена от 
правителствената ин-
формационна служба.

данните бяха изне-
сени след публикации 

в медии, че твърдени-
ята на премиера Нико-
лай денков за извър-
шена от служебните 
министри чистка в ад-
министрацията са пре-
силени. според ин-
формациите числото 
на уволнените от Ра-
дев чиновници било 
силно преувеличено. 
още при избирането 
на правителството на 
акад. денков държав-
ният глава заговори за 
готвена от него чистка 

в службите и админи-
страцията. А денков 
отвърна, че правител-
ствата на Гълъб до-
нев са освободени над 
7000 души от минис-
терствата. 

Най-много са увол-
нения в периода ав-
густ 2022 - юни 2023 
г., когато управляват 
двете правителства на 
Гълъб донев, е има-
ло в министерството 
на транспорта - 4634 
души. 1793 пък са 

освободените служи-
тели на мвР, твърди 
правителствената ин-
формационна служ-
ба. На второ място по 
уволнениете от Радев 
чиновници пък е ми-
нистерството на зе-
меделието и неговите 
структури - 1472. А 
на трето е образова-
телното ведомство с 
1184 уволнени като 
част от прекратените 
договори там са били 
граждански.

13 211 души са уволнени  
от двата кабинета на Радев 

Прокуратурата прекрати 
„Барселонагейт“ 

ЦИК показа как ще изглеждат 
бюлетините на кметските избори

От стр. 1
 
12-годишното порочно управление на ГЕРБ на държава-

та се е прехвърлило и към общините, категорична е Нино-
ва. “Целият този модел представлява едно феодализиране 
на общини, където хората стават зависими от общината, 
подложени са натиск и тормоз. На целия този модел трябва 
да се сложи край. През всичките тези години ние сме били 
алтернатива на този модел и останахме единствената пар-
тия, която никога не се прегърна с ГЕРБ. И тъй като про-
мяната не можа да стане на върха, след като ГЕРБ и ПП-дБ 
се прегърнаха след парламентарните избори, време е тази 
промяна да започне отдолу - през общините. Националната 
политика може да бъде променена чрез избор на различни 
кметове от модела “ГЕРБ” и нашите кандидати за кметове и 
общински съветници са изключително подходящи доказани 
хора за тази промяна”, посочи лидерът на БсП. 

“Човек, който започва камапнията си с измама - ще я 
приключи с провал”, заяви в отговор на въпрос за минчо 
Афузов. “още през юни месец инициативен комитет обяви 
неговата кандидатура, а през септември, когато бяха реше-
нията на организациите на БсП, да се прилепиш към БсП, 
да мамиш с плакати, които са на БсП, да влизаш в органи-
зациите на БсП, да ровиш там и лъжеш хората, че си кан-
дидатът на БсП  - няма как толкова непочтена игра да бъде 
приключена с нещо добро”, заключи корнелия Нинова.

БСП е готова с вота 
за провал в сигурността

Снимка бта

възможността да се ма-
нипулира машинния вот по 
същество представлява дър-
жавен преврат. това поставя 
под въпрос легитимността 
на парламента. При маши-
ните граждански контрол 
няма.

до тези изводи доведо-
ха няколкочасовите деба-
ти около изслушването на 
станислав Цанов по повод 
казуса с популярното видео, 
в което се показват записи с 
гласа на покойния Алексей 
Петров, който директно го 
заплашва със съдбата на 
друг покойник - банкера 
Емил кюлев.

станислав Цанов бе съ-
проводен от известния ко-
ментатор подполк. Николай 
марков, който посочи, че 
манипулациите с машините 
застрашават националната 
сигурност и ако те са въз-
можни, ще има резонанс и в 
Европа. 

Началото на заседанието 
бе белязано с шумен скан-
дал, който забърка депута-
тът от ПП-дБ Явор Божан-
ков. той гласовито се опита 
да провали изслушването на 
Цанов и марков с аргумен-
та, че това ще послужи да 
се бламира вота с машини. 
въпреки призива на предсе-

дателя на комисията Георги 
свиленски Божанков отказа 
да си изключи микрофона, 
с което пречеше на всички 
останали да взимат дума-
та. тирадите на Божанков 
вбесиха тошко Йорданов 
от ИтН, който с “келеш” и 
“момченце” на уста, налетя 
на Божанков и демонстра-
тивно спря микрофона му.

Не по-малко нервиран от 
изцепките на Божанков Йор-
дан Цонев от дПс здраво 
го овика и той се кротна на 
мястото си. в крайна смет-
ка Георги свиленски, който 
водеше заседанието, успя да 
овладее напрежението. 

в края на изслушването 
станислав Цанов посочи, 
че не смята, че от дебатите 
в тази комисия ще излезе 
нещо. 

“Нямах желание, но бях 
задължен да дойда тук по 
силата на конституцията. 
моята първоначална идея 
и първоначален план беше 
да гостувам само и един-
ствено в Европейския пар-
ламент. По силата на кон-
ституцията го правя”, каза 
Цанов. 

той предложи на времен-
ната комисия все пак да взе-
ме решение за провеждане 
на легитимен експеримент 

дали наистина е възможно 
машините да бъдат манипу-
лирани.

“Ако не ви бяхме пока-
нили, вашият случай щеше 
да остане само в Ютюб, а 
сега вече е достояние на 
медиите и хората. За вас, 
за Божанков, за всички тук 
и за мен действително има 
съмнения за манипулация 
на машинния вот”, заяви 
Георги свиленски и посо-
чи, че никога не си е пред-
ставял, че първоначалната 
идея за гласуване с машини 
ще изсветли вота, ще попад-
не в недобронамерени ръце, 
които ще я опорочат.

Скандал:

Държавен преврат 
са изборите с машини
Временната комисия за машинния вот изслуша ютубъра Станислав Цанов 
и подполк. николай марков за подмяната на вота
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спрем ли корупцията, сло-
жим ли край на задкулисното 
управление - ще променим 
Перник и ще започнем да ре-
шаваме с конкретни стъпки и 
ясни действия проблемите на 
хората в общината, заяви в от-
говор на въпросите, поставени 
от хората кирил леонов, кан-
дидат за кмет на “бсП за бъл-
гария”, (ПП “български гласъ” 
и ПП мир) по време на актив-
ните си срещи в различните на-
селени места на общината.

лоша инфраструктура, про-
блеми с водоснабдяването, то-
тално абдикиране на общината 
от проблемите на кварталите - 
това посочиха жителите на Пер-
ник, подчерта кирил леонов.

“Незаконното сметище тро-
вeше хората между кварталите 
“тева” и мошино” - кметът 
станислав владимиров мъл-
ча дълго време. след нашите 
протести, избухнали през май 
и въпросите, които зададохме 

- сметището беше премахнато 
и зарито. Но въпросите оста-
наха”, заяви симона борисова, 
кандидат за общински съвет-
ник от листата на местната ко-
алиция и координатор на “бъл-
гарски гласъ” и ги припомни: 

“теренът с незаконното 
сметище общински ли е? коя 
е фирмата, която отговаря за 
сметосъбирането в района на 
незаконното сметище? мина-
ва ли в близост до сметището 
водопровод за питейна вода? 
има ли училище в района на 
незаконното сметище? отго-
ворът на тези въпроси трябва 
да бъде даден, за да говорим за 
прозрачно управление”, посо-
чи симона борисова.

“имаме подготвен екип за 
управлението на община Пер-
ник. готови сме с работещи 
решения, с които да започнем 
още в първите 100 дни. Перник 
ще се управлява прозрачно и с 
грижа за хората. Знаем как да 

бъдат привлечени инвеститори, 
да изградим най-накрая обеща-
ваната от станислав владими-
ров индустриална зона. Знаем 
как да бъдат разкрити работ-
ни места, да се модернизира 

тЕЦ-а, вместо да се затваря, да 
запазим специалистите в бол-
ницата”, категоричен бе при 
разговорите си с хората кирил 
леонов. кандидатът за кмет на 
Перник, издигнат от местната 

коалиция “бсП за българия”, 
(ПП “български гласъ” и ПП 
мир) заключи: “вие сте наша-
та сила. вярваме в подкрепата 
ви за номер 71 в бюлетината - 
за да променим Перник”.

“Едно нещо е ясно - и “възражда-
не”, и гЕрб достигнаха своя лимит 
в електоралната подкрепа. другото 
предстои да видим”, заяви кандида-
тът за кмет на варна от “бсП за бъл-
гария” Павел раличков по време на 
предизборен тв дебат.

той е категоричен, че по-високи-
ят бюджет при управлението на гЕрб 
по никакъв начин не показва, че жи-
вотът в града се подобрява. “Напро-
тив - става по-зле с всяка изминала 
година. същото се отнася и за чисто-
тата - преди 10 години варна разпо-
лагаше с 20 млн. лв. за чистота, а сега 
разбираме, че бюджетът за чистота е 
близо 45 милиона - това е над двойно 
повече, а градът е в пъти по-мръсен”, 
посочи кандидатът на бсП.

По думите на раличков основна-
та причина за замърсения въздух са 
фините прахови частици и варненци 
знаят как се имитира миенето на ули-
ци в града. той определи това като 
действия, недопустими от страна на 
сегашната управа, защото всички 
знаят от какво ключово значение е 
това за здравето на варненци”.

бсП има работещо решение за 
това: “Ние предлагаме общински 
предприятия да ръководят всички 
комунални услуги в града. Първото 
нещо, което ще направим е да съз-
дадем общински предприятия, които 
да управляват чистотата и строител-
ството на пътища. По този начин ще 

се отворят много работни места и ще 
се спестят много пари на варненци”, 
посочи раличков. според него голе-
мият проблем във варна е, че липсва 
всякакво планиране и прозрачност. 
той определи т.нар. изкоп в центъ-
ра язва в сърцето на варна. “гЕрб и 
Портних дадоха на георги гергов 42 
милиона, за да може община варна 
да придобие собствеността за тази 
дупка. в същото време, повече от 7-8 
години нищо не е направено. Предла-
гаме там да има двуетажен паркинг и 
зоната над него да се влее в ларгото, 
така че районът там да бъде облаго-
роден - така, както искат варненци”, 
поясни кандидатът на бсП. раличков 
подчерта подчерта, че европроектите 
трябва да са част от управлението на 
варна, защото това е добра възмож-
ност за развитието на града, но при 
ясни правила и прозрачно управле-
ние на процеса.

“Уважаеми варненци, време е да 
си върнем табелката “варна - най-
добър град за живеене”. Приз, който 
печелехме редовно, когато ние, от 
бсП, управлявахме града. Ние сме 
чисти хора за чист град. Нека заедно 
да изчистим варна от корупционните 
практики, от икономическите инте-
реси, от задкулисието и от това хора 
с прякори да дърпат конците. гласу-
вайте за коалиция “бсП за българия” 
с номер 1 в бюлетината”, призова ра-
личков.

силата на едно обще-
ство се мери с грижата 
на управляващите към 
децата,  възрастните и 
към хората със специ-
фични потребности. 
това заяви иван Френ-
кев, кандидат на „бсП 
за българия” за кмет на 
смолян в деня, който ни 
напомни за проблемите 
на незрящите хора, по-
знат като международен 
ден на белия бастун от 
1980 г.

„Прекрасни неща ви-
дях по време на срещата 
си с членове на асоциа-
цията на сляпо-глухите. 
изработеното показа за 

пореден път силата на 
духа на хората със за-
труднения. Но и ни на-
помни за необходимост-
та от силна държавна и 
общинска политика в 
тяхна подкрепа. смолян 
трябва да има социал-
но предприятие, в което 
хората с инвалидни про-
блеми да могат да уп-
ражняват труд и умения, 
и да получават доходи. 
вместо да се чудят къде 
и как да предлагат тези 
прекрасни, изработени 
от тях изделия ”, посочи 
Френкев.

той е категоричен, че 
бсП е последователна в 

социалните си политики. 
„отстоявали сме тази 
грижа и сме постигали 
успех в това да има без-
платни детски градини и 
ясли, младите семейства 
и децата да бъдат подпо-
магани, да има грижа за 
възрастните”, добави со-
циалистът.

„Знаем как и можем 
да превърнем смолян в 
социална община, вие 
ни познавате – имаме 
стройна програма и под-
готвен екип. вярваме в 
подкрепата на хората, 
защото сме доказали, че 
работим за тях”, подчер-
та Френкев.

Кирил леонов: 

БСП ще спрем задкулисното
управление на Перник
Ще имаме социална община, близо 
до хората, заяви кандидатът за кмет 
на миньорския град, издигнат  
от „БСП за България”

Павел раличКов: 

ГЕРБ превърнаха Варна  
в емблема за корупция

иван ФренКев: 

Смолян може да е социална 
община и да има предприятие  
за работещи хора с инвалидност
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“НЗок трябва да поеме биомар-
керите за онкоболни пациенти. те са 
около 11 000 души и сами заплащат 
изследванията. По този показател 
българия е единствената страна в 
Ес, където фирмите по разни про-
грами предлагат на пациентите да 
се лекуват, като тези програми не 
могат да задоволят потребностите 
на пациентите”, заяви в тв интервю 
Пламен таушанов, председател на 
българската асоциация за закрила на 
пациентите и член на Надзорния съ-
вет на НЗок.

По думите му без биомаркери не 
може да се приложи таргетна терапия 

и имунотерапия, което е най-новото 
лечение, предлагано в целия Евро-
пейски съюз. според таушанов това 
увеличава шанса за живот.

“ако пациент има рак на гърдата, 
в момента фирмите дават за изслед-
ване един вид рак, ако има рак на 
белия дроб фирмите дават по програ-
ми за 3 вида рак, а те са 9. в края на 
краищата за пациента още от начало-
то трябва да се види за коя терапия е 
подходящ”, поясни таушанов.

според него средства за такива 
биомаркери има. ако те бъдат поети 
от НЗок, това би струвало около 10 
млн. лева годишно.

“Нашите проучвания показват, 
че се правят биомаркери платени по 
тези програми на 3 вида рак на белия 
дроб, а те са 9 вида. или се правят на 
1 или 2 вида рак на гърдата, а те са 5 
вида”, коментира таушанов.

Преди дни лекари и пациенти 
настояха биомаркерите, които онко-
болните трябва да изследват, да се 
заплащат от НЗок. така лечението 
ще е много по-прецизно, коментират 
специалисти.

Целият пакет за пълното геномно 
изследване излиза на някои пациенти 
до 5 000 лв. “Насочваме пациента и 
се опитваме да го включим в програ-

мите за разширен достъп и улеснено 
тестване с подкрепата на фармацев-
тичните компании. Но ако по една 
или друга причина такова тестване 
не бъде направено, го лекуваме въз 
основа на хистологичния вариант”, 
коментира онкологът д-р александър 
герасимов.

“биомаркерите са такава характе-
ристика на туморните клетки, която 
ни помага да определим точно какъв 
тип е заболяването и на какво лечение 
биха отговорили. това са допълни-
телни молекулярни характеристики, 
които са характерни за конкретния 
вид рак”, обясни д-р герасимов.

78 български учени оказаха сред най-добрите в света. това 
показва тазгодишната класация за цялостно кариерно развитие 
на учените, която е известна като станфордска класация. те по-
падат в първите два процента топ учени в света.

16 от тях са членове на баН (академици и член-кореспон-
денти).

класацията се изготвя ежегодно въз основа на анализ на на-
укометричните показатели на около 8 400 000 учени от 176 по-
добласти на науката, които имат публикации в Scopus, т.е. тя 
визира 2 % от доказаните учени.

отделна класация се изготвя за научното развитие през пре-
дходната година. тя включва общо 56 български учени в горните 
2%. в нея са включени още 7 учени от баН, които не фигурират 
в класацията за цялостно развитие.

лекари трябва изрично да 
посочват в предписанието на 
електронната рецепта, че из-
писаният от тях антибиотик 
може да бъде заменен с друг 
генерик. в електронната ре-
цепта има специална отметка 
за това, и ако тя не е отбеля-
зана, не може да се замени 
антибиотикът, изписан на па-
циента, ако в момента го няма 
в аптеката. За това настоя ма-
гистър фармацевтът яна Узу-
нова.

По думите й има лекари, 
които не знаят, че трябва да 
попълват електронни рецепти 
за антибиотици и лекарства за 
диабет от 16 октомври, заради 
което били върнати пациенти. 
в други градове е имало слу-
чаи на спиране на тока в ле-
карския кабинет и пациентът е 
трябвало да чака, за да получи 
своята електронна рецепта. 

имало и казус с изписва-

нето на човешки антибиотици 
за домашните любимци, които 
не са с електронна рецепта.

вчера стана ясно, че само 
за ден общият брой на изда-
дените електронни “бели” 
рецепти през Националната 
здравноинформационна сис-
тема надхвърли 13 хил, съоб-
щиха от информационно об-
служване. тези, издадени от 
специалисти по дентална ме-
дицина, пък са близо 700. от 
пускането на системата в екс-
плоатация през декември 2020 
г. до сега са изписани близо 40 
млн. електронни рецепти, като 
едва 50 хил. от тях са “бели”.

Повече от 1000 е-рецепти 
са генерирани и чрез мобил-
ното приложение eRx. Чрез 
мобилното приложение ме-
дицинските лица могат да из-
писват електронна рецепта по 
всяко едно време и от всяка 
една точка.

средният месечен 
размер на пенсията за 
осигурителен стаж и 
възраст достигна 909 
лева, съобщиха вчера 
от Нои. 

общият размер на 
отчетените приходи 
на държавното об-
ществено осигурява-
не към 30 септември 
2023 г. е 8 288,4 млн. 
лв., което представля-
ва 73,8% изпълнение 
на плана за годината. 

Постъпилите приходи 
са с 1 029,3 млн. лв. 
повече в сравнение 
със същия период на 
2022 г. общо отчете-
ните разходи възли-
зат на 15 852,4 млн. 
лв. или 72,7% от зало-
женото за годината. 
разходите са с 2 949,6 
млн. лв. повече в 
сравнение с тези през 
миналата година. 

в структурата на 
общите разходи най-

голям дял заемат раз-
ходите за пенсии, ко-
ито са в размер на 14 
071,6 млн. лв. Пенси-
онерите за септември 
2023 г. са с 1 223 по-
малко в сравнение с 
броя им година по-ра-
но. средният месечен 
размер на пенсията 
на един пенсионер е 
827,14 лв., като спря-
мо предходния месец 
август увеличението 
е с 1,27 лв. в сравне-

ние със същия месец 
на 2022 г. средният 
размер е по-висок със 
153,83 лв. или 22,8%. 
средният месечен 
размер на пенсията за 
осигурителен стаж и 
възраст на един пен-
сионер е 909,32 лв. 

размерът на сред-
ния осигурителен 
доход за страната за 
месец август 2023 г. 
е 1431,68 лв., обявиха 
от Нои. 

Снимка БТа

По повод Световния ден за изкореняване на бедността в Ларгото в центъра на София  
беше изградено “селище” на граждански организации и неформални колективи

ЕкспЕрт: 

НЗОК трябва да поеме маркерите
за онкоболни пациенти
България е единствената страна в ЕС, където страдащите   
ги плащат сами, заяви Пламен Таушанов

78 български учени сред 
най-добрите в света

ФармацЕвт: 

Лекарите да слагат 
отметка в е-рецептата, 
че антибиотикът може 
да бъде заменен

Средният месечен размер  
на пенсията достигна 909 лева
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до края на годината не се очаква да 
видим резки изменения в цените на хра-
ните при цялата условност заради геопо-
литическото напрежение. това прогноза-
та пред agri.bg изпълнителният директор 
на държавната комисия по стоковите 
борси и тържищата владимир иванов. 

“имаме стабилно равновесие на 
световните борсови пазари. Царевица-
та върви под 200 долара/т, пшеницата 
държи цени около 200 долара/т, което 

е ниско ниво. има леко съживяване в 
посока нагоре. Цената на олиото е под 
1000 долара/т, което е значително по-
ниско ниво от миналата година, когато 
достига 5500 долара/т. търсенето обаче 
е слабо и навсякъде има излишък”, ко-
ментира експертът. 

според него тази зима ще ядем по-
скъпи плодове и зеленчуци. тъй като 
оранжерийното производство не е за-
висимо от климата, ще има характерни 

за зимата цени, но те в никакъв случай 
няма да са много по-скъпи, защото 
трябва и някой да купува тези храни. до 
такава степен са оптимизирани търсе-
нето и предлагането, че няма да видим 
някакво изменение. 

“на практика наистина има домати 
за бедни и домати за богати”, коменти-
ра владимир иванов очертаващото се 
разделение. 

“Зимните домати ще са по-евтини 
от летните, те са от доматите за бедни. 
обикновено са с по-ниско качество, по-
устойчиви на болести и по-богати на 
целулоза. По-твърди са и не са особено 
вкусни, но в крана сметка това е поло-
жението на пазара. висококачественият 
домат е по-труден за производство, а це-

ната му е по-солидна”, отбеляза той. 
Българите предпочитат домати-

те с по-високо качество, предимно 
от наши традиционни сортове, но те 
си имат и съответно по-висока цена. 
Производството им тази година обаче 
беше подтиснато от лоши климатични 
обстоятелства, ниски завръзи и малко 
количество, което ги оскъпи допълни-
телно, посочи иванов.

“Потенциалът на държавата е ог-
ромен и е престъпление страна, която 
може да храни 30 милиона души да вна-
ся каквато и да било за храна. и можем 
да го направим, но трябва воля и работа. 
създаде се едно внушение, че може да се 
печелят пари без работа. Без наука и без 
труд не става”, категоричен е той. 

министерството на финан-
сите е подготвило излизането на 
България на външните пазари, 
за да набере нов дълг, с който 
да погаси заложения в бюджета 
за тази година дефицит от 3% 
от БвП. това съобщи Георги 
клисурски, зам.-министър на 
финансите, по време на среща 
на бизнеса с правителството. 

той напомни, че дългът ще 
е в рамките на лимита от 7,5 
млрд. лв., гласуван със Закона 
за държавния бюджет за 2023 
г. клисурски отказа да уточни 
размера на планираната емисия, 
като напомни, че такава инфор-
мация се следи от пазарите и не 
е добре да бъде оповестявана в 
аванс. 

През януари служебният ка-
бинет взе 2,9 млрд. лв. под фор-

мата на 10-годишни еврообли-
гации, като с парите погаси 
стар дълг, чийто падеж бе през 
март. след това заради липса на 
приет редовен бюджет нямаше 
възможност за теглене на дълг.

в интервю за Бта финан-
совият министър асен василев 
обясни тези дни, че до края на 
годината държавата трябва да 
изтегли заем, за да може да се 
покрие недостигът на прихо-
дите над разходите на хазната, 
(които се очертават около 5 
млрд. лв.). 

“вероятно парите ще бъдат 
потърсени от международни-
те пазари, тъй като сумата е 
голяма, за да бъде набрана от 
вътрешния пазар и то в рамки-
те на само два месеца и полови-
на”, каза василев.

През третото триме-
сечие на 2023 г. новоре-
гистрираните фирми в 
страната са 9829, а обя-
вените в несъстоятел-
ност - 829. в сравнение 
със същото тримесечие 
на 2022 г. общият брой 
на новорегистрираните 
намалява с 6,5 на сто, а 
този на банкрутиралите 
- с 25,8 на сто, съобщи 
националният статис-
тически институт.

в сравнение с второ-
то тримесечие на 2023 
г. новорегистрираните 
фирми са намалели с 
10,8 на сто, а тези, обя-
вили несъстоятелност - 
с 15,8 на сто.

от всички новоре-
гистрирани фирми през 
третото тримесечие на 
2023 година, най-много 
са в сектор “търговия; 
ремонт на автомобили 
и мотоциклети” - 88,1 
на сто. При обявените 
в несъстоятелност - от-
ново най-голям брой 
попадат в същия сектор 
- 77,1 на сто.

справка в нси по-
казва, че през второто 
тримесечие на 2023 г. 
в страната е имало 11 
025 новорегистрирани 
и 984 обявени в несъс-
тоятелност правни еди-
ници. в сравнение със 
същото тримесечие на 

2022 г. общият брой на 
новорегистрираните е 
намалял с 2,6 на сто, а 
на банкрутите - с 23,8 
на сто.

По сектори за второ-
то тримесечие на 2023 
г., най-голям е бил де-
лът на новорегистри-
раните фирми в сектор 
“търговия, ремонт на 
автомобили и мотоцик-
лети”, който е бил 89,4 
на сто от всички новоре-
гистрирани. При обяве-
ните в несъстоятелност 
фирми, най-голям е бил 
делът в същия сектор, 
който е бил 75,4 на сто 
от общия брой банкру-
тирали дружества.

министерството на икономиката и 
индустрията обяви конкурс за 23 сво-
бодни позиции за търговски аташета в 
службите по търговско-икономически 
въпроси (стив) към посолствата на 
България. За първи път до участие се 
допускат и наши сънародници да канди-
датстват за търговски аташе в страната, 
в която живеят. 

от обявените 23 свободни позиции 
за търговски представители в служби-
те по търговско-икономически въпроси 
8 са европейски града - Берлин, копен-
хаген, Лисабон, осло (с акредитация за 
исландия), Братислава, истанбул, Прага 
и Берн (с акредитация за Лихтенщайн).

други 13 позиции са за държави от 
азия, африка и америка, които включ-
ват алжир, делхи, джакарта (с възможна 

акредитация за сингапур и малайзия), 
техеран, аман, отава, доха, (с акреди-
тация за кувейт и оман), Пекин, Хавана, 
дубай, вашингтон и Чикаго.

две са свободните позиции за страни-
те от онд, които включват  Баку (с акре-
дитация за туркменистан) и алмати (с 
възможна акредитация за киргизстан).

През април служебният министър на 
икономиката също проведе конкурси за 
търговски аташета, но много от позици-
ите сега се повтарят, което показва, че 
са останали вакантни. наред с това сега 
се отварят повече позиции за азиатските 
страни. в същото време мии ще затво-
ри търговските си служби в ниш и Бито-
ля - причината е близостта им до софия, 
което правело ненужно поддържането 
им, обясни министър Богданов.

България изхвърля 5 пъти тегло-
то на ндк като текстилни отпадъци 
годишно. това каза севдалин спа-
сов, председател на Управителния 
съвет на Българска асоциация кръгов 
текстил (Бакт) по време на кръгла 
маса, организира от Българската сто-
панска камара (Бск) и Бакт.

севдалин спасов разказа, че за 
миналата година Бакт е обработи-
ла над 35 000 тона ненужен текстил 
благодарение на контейнерите за 
разделно събиране. 

“в софия имаме най-много кон-
тейнери - над 150-160 броя, като 
всички са финансирани с наши сред-
ства”, уточни спасов.

според него в България все по-
вече се купува текстил за еднократ-
на употреба, който силно замърсява 
околната среда. 

“редно е да се отвори ефективен 
диалог за цялостно изграждане на 
разделно сметосъбиране”, призова 
спасов.

Прогноза: 

Без резки промени  
в цените на храните

Владимир Иванов

Властта взема нов 
външен дълг, за да върже 
3-процентния дефицит

Новите фирми намаляватДържавата търси  
23 търговски аташета

Изхвърляме 5 пъти теглото на НДК  
като текстилни отпадъци

Престъпление е страна, която може да изхрани  
30 милиона души, да внася храна, казва шефът  
на комисията по тържищата Владимир Иванов
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Българската столица заема 
девето място по поскъпване на 
жилищата на годишна база през 
второто тримесечие на 2023 г. 
сред 107 града по света. в кла-
сацията по държави България 
също заема деветото място, 
сочат данните от глобалния до-
клад на консултантската ком-
пания “найт Франк” (Knight 
Frank).

с ръст на цените от 8,8% 
софия изпреварва исландската 
столица рейкявик и е малко след 
Будапеща. Първите осем града в 
класацията са анкара, Истанбул, 
дубай, вилнюс, Загреб, Йеру-
салим и атина. Преди няколко 
седмици се оказа, че България е 
на второ място в Ес по поскъп-
ване на жилищата.

това се случва на фона на 
успокояване на глобалния пазар 
на имоти, излиза от доклада на 
компанията. средният годишен 
ръст на цените на жилищата 
продължава да се забавя в цял 

свят. През първото тримесечие 
на тази година ръстът на цени-
те в световен мащаб достигна 
3,2%, докато през второто три-

месечие той се е забавил до 1,7 
на сто, като това забавяне се 
случва вече четвърто поредно 
тримесечие.

основните причини за про-
дължаващото поскъпване на 
жилищните имоти според ана-
лиза са намалялата несигурност, 

България постави рекорд за най-голям 
ръст регистрирани нови автомобили в Ев-
ропа. Близо 40% скок за август, спрямо 
година по-рано, отчитат от Европейската 
асоциацията на автомобилостроителите. 

двуциФрен растеж е постигнат и през 
юли. оживления на автомобилния пазар 
има в много европейски страни, но на как-
во се дължи ръстът у нас?

въпреки, че числата не лъжат и само за 
месец в България са купени над 3000 нови 
автомобила, то в бранша имат обяснение 
как е постигнат този европейски рекорд по 
продажби. 

“ръстът на продажбите на нови авто-
мобили в България е не само от август. 
тази година всъщност има позитивно дви-
жение. надявам се, че една от причините 
е, че потребителите вече са разбрали, че 
най-доброто решение е новият автомобил, 
а не употребяваният, но също така фактор 

е липсата на доставки през изминалата 
година”, заяви председателят на асоци-
ацията на автомобилните производители 
александър костадинов.

“в последните месеци се наблюдава едно 
трайно възстановяване на производствените 
капацитети и нормализиране на сроковете на 
доставка, което неминуемо води до това, че 
автомобили, които са поръчани преди доста 
време, започват да пристигат и да бъдат дос-
тавяни и съответно да бъдат регистрирани”, 
каза Лъчезар Георгиев, бранд мениджър на 
автомобилна компания.

нарушенията във веригите на доставки 
глобално станаха причина много купувачи 
да се заредят с търпения, докато пристигне 
новият автомобил. доставките им биха се 
случили дори още по-бързо, ако страната 
ни беше част от Шенгенското пространство. 
все пак в бранша са премерени оптимисти 
за развитието на пазара, предаде Бнт.

общо 340 броя неистински бъл-
гарски банкноти, като 278 от тях са 
петдесетолевки са задържани  у нас 
за периода юли - септември 2023 г.  
като фалшивите 50 лева са близо 82 
на сто от всички неистински банкно-
ти. това показват данни на БнБ.

За сравнение през второто три-
месечие на тази година задържаните 
фалшиви 50 лева стигнаха 1155 броя, 
което е рекорд от 2010 година насам. 
спрямо второто тримесечие на 2023 
г. общо неистинските банкноти са с 
907 броя по-малко.

относително голям е и делът на 
неистинските банкноти от 20 лева 
- 13,53%. с най-малки дялове (по 
0.59%) са задържаните неистински 
банкноти от 5 и 100 лева, съответно 
с по 2 броя от номинал.

За три месеца установените фал-

шиви монети са 95 броя, от които 14 
броя от 2 лева, 13 броя от 1 лев и 68 
броя от 50 стотинки.

в края на септември 2023 г. па-
рите в обращение достигнаха 28,427 
млрд. лв. За едногодишен период 
(спрямо края на септември 2022 г.) 
те нарастват със 7,2%, или с 1,905 
млрд. лв. спрямо съответния пре-
дходен едногодишен период уве-
личението им е по-ниско както в 
процентно отношение, така и като 
абсолютна стойност.

с най-голям дял (41,40%) в об-
щия брой на банкнотите в обраще-
ние в края на третото тримесечие на 
2023 г. е банкнотата от 50 лева, като 
към 30 септември в обращение са 
244,2 млн. броя банкноти с този но-
минал. с най-малък дял (5,33%) са 
банкнотите с номинал 5 лева.

Проект за промени в коде-
кса за застраховането, с които 
се въвежда системата “бонус-
малус” при задължителната 
застраховка “Гражданска от-
говорност” е публикуван за 
обществено обсъждане от ми-
нистерството на финансите. 
При нея нарушителите плащат 
повече, отколкото изрядните 
шофьори.

Проектът предвижда раз-
мерът на застрахователната 
премия да се обвърже с пре-
дявените претенции и да отра-
зява цялата история на причи-
нените щети при използване 
на дадено превозно средство, 
независимо от застраховате-
ля, при който водачът е бил 
застрахован (система “бонус-

малус”). Удостоверенията за 
застрахователни претенции 
ще се издават централизирано 
от Гаранционния фонд, който 
ще поддържа и електронен 
регистър на предявените и из-
платени претенции.

въвежда се задължение за 
застрахователите да публику-
ват собствените си политики 
при определянето на застрахо-
вателните премии.

други текстове предвиждат 
гаранции за липса на дискри-
минация спрямо застрахова-
щите. Застрахователят няма да 
има право да увеличава необос-
новано премията поради наци-
оналността на клиента си или 
единствено въз основа на това, 
в коя държава е пребивавал. 

Предлага да се актуализират 
минималните застрахователни 
суми по задължителна застра-
ховка “Гражданска отговор-
ност” на автомобилистите.

За неимуществени и иму-

ществени вреди в резултат 
на телесно увреждане или 
смърт сумата се увеличава от 
10,420 млн. лв. за всяко съ-
битие, независимо от броя на 
увредените лица, на левовата 

равностойност на 6,450 млн. 
евро. За вреди на имущество 
(вещи) сумата се увеличава от 
2,1 млн. лв. за всяко събитие, 
независимо от броя на увреде-
ните лица, на левовата равнос-
тойност на 1,3 млн. евро.

със законопроекта се въ-
веждат нови дефиниции за 
“превозно средство” и “из-
ползване на превозно сред-
ство”. няма да се иска сключ-
ването на застраховка за 
ремаркета категория о1 (до 
750 килограма), самоходна 
техника с мощност на двига-
теля до 10 kW, велосипеди с 
двигател, индивидуални елек-
трически превозни средства и 
самобалансиращи се превозни 
средства (тротинетки).

София е в топ 10 по поскъпване 
на жилищата в света
С ръст на цените от близо 9% столицата ни 
изпреварва Рейкявик и е малко след Будапеща

ограниченото предлагане на жи-
лища и демографските промени. 
на много пазари хората смятат, 
че повишаването на лихвите 
вече е зад гърба им и те ще про-
дължат да бъдат на нивата, кои-
то вече са постигнати.

Липсата на нова строителна 
дейност през последните години 
в съчетание с по-ниска пазарна 
ликвидност създават недостиг 
на налични имоти. обяснение-
то е, че домакинствата през по-
следните години са избягвали 
масово да сменят жилищата си, 
за да задържат ползите от ни-
ските лихви по ипотечните кре-
дити. в много държави пък има 
силна вътрешна миграция на 
населението след породената от 
пандемията пауза и това води до 
увеличено търсене на жилища и 
ръст на цените.

данните от това тримесечие 
показват съвсем леко подобря-
ване на пазарната среда. 

“Последиците от по-високи-
те лихви може да се стабилизи-
рат, но не са изчезнали. Предстои 
да се проявят отложени във вре-
мето последици от по-високите 
лихви по ипотечните кредити, 
които ще бъдат усетени, тъй 
като все повече кредитополуча-
тели ще рефинансират заема си 
през идните 12 до 18 месеца”, 
отбелязва “найт Франк”. 

България с най-голям ръст 
в Европа на нови коли 

80% от фалшивите банкноти 
са петдесетолевки

Пуснаха проект за бонус-малус при „Гражданска отговорност”
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Нивото на реките в Бразилия 
е спаднало много, а на места 
речните корита са пресъхнали

Хамас държи между 200 и 250 израелски заложници в Газа, съобщи говорител на групировката. Те ще бъдат 
използвани като разменна монета за освобождаването на 6000 палестинци, които се намират в израелски затвори

Проучване: 49 на сто
от сърбите са за Вучич

Путин на двудневна
визита в Китай
СС на ООН не прие внесената от Русия 
прокторезолюция за спиране на огъня между Израел и Хамас

руският президент вла-
димир Путин пристигна в 
Пекин, където ще се срещ-
не с китайския си колега Си 
Цзинпин, съобщиха руските 
информационни агенции.

в първия ден от визита-
та са планирани двустранни 
срещи с участници в третия 
международен форум на ини-
циативата “Един пояс, един 
път” - президента на виетнам 
во ван тхъонг, премиера на 
тайланд Сретха тхависин, 
президента на монголия 
Ухнаагийн Хурелсух и коле-
гата му от Лаос тонглун Си-

сулит.
владимир Путин, Си 

Цзинпин и неговата съпруга 
Пън Лиюан ще участват днес 
в церемонията по официално-
то посрещане на ръководите-
лите на делегациите на стра-
ните участнички във форума 
на инициативата “Един пояс, 
един път”.

китай е най-големият 
търговски партньор на русия 
- стокообменът между двете 
страни достигна рекордните 
190 млрд. долара за м.г., со-
чат данните на Пекин.

“Президентът Си Цзин-

пин ме нарича свой приятел, 
аз го наричам мой приятел 
също”, заяви Путин пред ки-
тайска държавна медия преди 
визитата.

 очаква се руският държа-
вен глава да вземе участие в 
церемонията по откриването 
на форума.

войната между Хамас и 
израел ще бъде една от те-
мите, която се очаква да бъде 
обсъдена. СаЩ поискаха от 
китай да използва влиянието 
си за деескалация на конфли-
кта. русия, която традиционно 
поддържа добри отношения 

с израел и с палестинските 
власти, призова за “незабавно 
примирие”.

внесената от кремъл в 
Съвета за сигурност на ооН 
резолюция, призоваваща за 
хуманитарно спиране на огъ-
ня в конфликта между израел 
и Хамас, не получи подкре-
пата на минимума от девет 
държави членки в 15-членния 
съвет, предаде Бта. руската 
проекторезолюция получи 
пет гласа “за”, четири “про-
тив”, а шест държави членки 
се въздържаха при гласува-
нето.

Според проучване на сръбския Център за изследвания, 
прозрачност и отговорност едва 41% от гражданите на стра-
ната биха гласували за коалиция, съставена от партии, съ-
брани около продължаващото месеци протестно движение 
“Сърбия срещу насилието”. в същото време 49 на сто биха 
подкрепили коалиция, водена от президента александър 
вучич.

останалите 10% биха гласували за десния опозиционен 
блок - “двери”, “Заветници”, “Нова демократическа пар-
тия”.

Почти половината от гражданите - 47%, смятат, че Сър-
бия се движи в грешна посока, докато според 38 на сто стра-
ната е на прав път. Най-сериозните проблеми, които гражда-
ните виждат, са икономическата ситуация, лошият стандарт 
на живот, растящите цени, инфлацията. косовският въпрос 
отива на заден план, като едва 23% от запитаните посочват 
важността му.

Проучването е проведено между 23 септември и 5 октом-
ври на случаен принцип върху представителна извадка от 
1544 пълнолетни граждани на Сърбия.

в Брюксел е обявена най-високата степен за опасност от 
атентат - четвърта. Причината е убийството на двама швед-
ски футболни запалянковци по време на евроквалификация-
та между Белгия и Швеция. Заради инцидента мачът бе пре-
кратен след края на първото полувреме.

С крясъци “аллах е велик!” мъж е открил огън на ули-
цата, убивайки двама и ранявайки тежко един човек. След 
продължило през нощта издирване извършителят е открит 
в кафене в брюкселския квартал “Скарбек”, където е бил 
“обезвреден”. Белгийските власти потвърдиха смъртта му. 
издирват се негови съучастници. 

Според белгийския премиер александър де кро напада-
телят е от тунизийски произход, пребиваващ незаконно в 
страната. По-рано мъжът е обявил в социалните мрежи съ-
причастност към “ислямска държава” и е публикувал видео, 
в което свързва действията си с нападение срещу мюсюлма-
ни в СаЩ. Според прокуратурата случилото си няма пряка 
връзка със събитията в израел и Газа.

Шведската футболна агитка е била съпроводена от поли-
цията до летището.

Двама загинали при
атентат в Брюксел

СНИмкИ БТА

И Германия въвежда 
временен граничен контрол  

Германия уведоми ЕК, че въ-
вежда временен граничен контрол 
по своите общи граници с Полша, 
Чехия и Швейцария. “В момента се 
нуждаем от ефективно огранича-
ване на незаконната миграция, за 
да облекчим нашите общини”, зая-
ви вътрешната министърка Нанси 
Фезер.

Огнище на птичи 
грип в Полша

Полша съобщи за огнище на ви-
сокопатогенния щам H5N1, наричан 
птичи грип. Огнището е възникнало 
в птицеферма в северната част на 
страната, уточни Световната ор-
ганизация за здраве на животните, 
позовавайки се на информация от 
полските власти. 

САЩ облекчават 
петролните санкции 
срещу Венецуела

Администрацията на амери-
канския президент Джо Байдън и 
правителството на венецуелския му 
колега Николас Мадуро са се спора-
зумели за сделка. САЩ ще облекчат 
санкциите срещу петролната ин-
дустрия на Каракас, в отговор на 
което южноамериканската страна 
ще се ангажира с провеждането на 
свободни президентски избори дого-
дина с участието на международни 
наблюдатели.

Индия ще изпрати 
човек на Луната до 2040 г.

Индия си е поставила за цел да 
изпрати астронавт на Луната до 
2040 г., съобщи правителството в 
Делхи. Премиерът Нарендра Моди 
е дал инструкции към комическата 
агенция на страната, включително 
за подготовка на планове за орби-
тална станция до 2035 г. Амбиции-
те на Индия получиха тласък, след 
като тя първа изпрати космически 
апарат до неизследвания южен по-
люс на Луната през август. 

Влак откара евродепутати 
в Дисниленд

Влак, превозващ стотици евро-
депутати и служители на Европей-
ския парламент, се озова в Дисни-
ленд след грешен завой по пътя за 
Страсбург. “Образът на Европей-
ския парламент като патетичен 
цирк става все по-реален с всеки из-
минал час”, написа по повод случка-
та Алберто Алемано, професор по 
европейско право.
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изглежда, че има нови опи-
ти да се застраши сигурността 
на енергийните доставки на 
Унгария и да се предотврати 
унгарско-руското енергийно 
сътрудничество, включително 
транспортирането на приро-
ден газ... За държава-членка на 
Европейския съюз, да заплаши 
доставките на газ за друг член 
на Ес противоречи на европей-
ската солидарност, на правила-
та и това е неприемливо. 

с тези думи унгарският вън-
шен министър Петер сиярто 
коментира действията на бъл-
гарското правителство, докато 
участва в москва във форума 
“руска енергийна седмица”.

Повод за коментара стана 
публикуваните в края на ми-
налата седмица в “държавен 
вестник” промени Закона за 
контрол по прилагане на огра-
ничителните мерки с оглед 
на действията на русия, дес-
табилизиращи положението 
в Украйна. Без много шум и 
дискусии българската държа-
ва въведе извънредна енер-
гийна такса върху преноса и 
транзита на руски природен 
газ през нейна територия. тя е 
в размер на 20 лв./мвтч и при 
сегашните борсови цени на 
газа представлява около 20% 
оскъпяване, което е повече 
от значително в началото на 
отоплителния сезон. 

Ябълката на раздора

Заради липсата на информа-
ция по темата обаче не може да 
се каже какво точно цели Бъл-
гария с въвеждането на тази 
такса. Най-логично изглежда 
това да са допълнителни прихо-
ди. При запазване на сегашните 
обеми на транзита на руски газ 
през страната това би генери-
рало около 3 млрд. лв. постъ-

пления в бюджета на година. 
а това е доста сериозна сума, 
която може да се използва за 
решаване на енергийните про-
блеми в страната или инвести-
ция в обекти като ПавЕЦ “Ча-
ира”, например.  Новата такса 
пряко засяга сърбия, Унгария, 
Гърция и северна македония 
защото реално ще получават 
по-скъп газ, защото “Газпром” 
ще ги начисли в крайната цена. 

реакциите, най-вече от сър-
бия и Унгария, вече са налице. 
Затова въобще не е сигурно, че 
споменатите милиарди ще мо-
гат да се съберат лесно. което 
пък води до втората възможна 
цел - да се ограничи допълни-
телно потреблението на руски 
газ. което изглежда напълно 
възможно. така на първо мяс-
то ще бъдат засегнати сърбия 
и Унгария, които продължават 
да са зависими от внос на това 
гориво от русия, особено вла-
стите в Будапеща, сключващи 
нови многогодишни договори 
с москва.

Гаранции

според сиярто и 
Унгария, и сърбия вече 
предприемат стъпки, за 
да гарантират България 
да не може да прилага за-
коните за вноса към тези 
страни. Премиерът виктор 
орбан неотдавна нарече 
гостуващия на форум в Буда-
пеща президент румен радев 
гарант за енергийните интере-
си на Унгария.

“всъщност таксата, която 
ние въведохме, създава въз-
можност за истинска конку-
ренция между течния приро-
ден газ от различни източници 
и газа, който идва от русия”, 
коментира темата премиерът 
Николай денков. Експертите 
обаче са на коренно противо-
положно мнение.

“имам подозрения, че с 
въвеждането на тази такса се 
цели да се увеличат приходи-
те в бюджета, защото както се 
оказа, предстои тегленето на 
нов дълг и има проблем със съ-
бираемостта на  някои данъци. 
тези действия на българското 
правителство могат да влошат 
отношенията със сърбия и Ун-
гария”, коментира доц. васил 
Петков ръководител кадетра 

“международни икономически 
отношения и бизнес” в УНсс.

според мартин владими-
ров от Центъра за изследване 
на демокрацията подобно ре-
шение е много спорно и носи 
сериозни рискове. “това е сво-
еобразно мито, което не е съг-
ласувано с останалите членки 
на Ес. възможно е да се стиг-
не до арбитражно дело и то да 
бъде спечелено от “Газпром”, 
защото България няма право да 
въвежда подобни такси.” , ко-
ментира владимиров. 

Проблем

“Благодарение на стремежа 
на парламентарното мнозин-
ство в българския парламент 
да събере прихо-
ди от 1,2 
мили-

арда евро чрез въвеждане на 
нова такса и по този начин да 
плати за изграждането на га-
зопровода “Балкански поток” 
само за една година, потре-
бителите в сърбия може да 
се сблъскат с допълнителни и 
значително по-високи цени на 
газа”, пише сръбският вестник 
“данас”. 

“особен проблем е, че но-
вото увеличение на цените би 
натоварило дейността на ико-
номиката, която използва тази 
енергия в производствения си 

процес, което несъмнено ще 
доведе до повишаване на це-
ните на нейните продукти”, 
добавя вестникът.

сръбското издание “Поли-
тика”, написа, че президентът 
александър вучич е заявил, 
че ще разговаря с радев зара-
ди увеличението на таксите за 
транзита на руски природен 
газ. По думите му “това е го-
лям проблем за нас, цената на 
газа ще се вдигне драстично, с 
допълнителни 100 евро за все-
ки хиляда кубични метра газ. 
това не трябва да се отнася за 
сърбия.”

Позициите на сиярто и ву-
чич бяха разпространени и от 
руските агенции като тасс 
и забранената в Ес държавна 

медийна група 
RT. в пуб-

л и к а -

цията на тасс се припомня, 
че унгарското правителство се 
е оплакало от увеличението на 
тарифите за транзит на петрол 
от Украйна и Хърватия, кои-
то оправдавали тези стъпки с 
“по-високи рискове, свързани 
с въоръжения конфликт”.

сърбия внася - и пренася 
до Унгария - руски природен 
газ от България по газопрово-
да “турски поток”, изграден 
бързо в самото навечерие на 
руското нападение срещу Ук-
райна. През 2022 г. е Унгария 
получила по това трасе 4,8 
млрд. куб. м. газ, което е бли-
зо половината обем, внасян в 
страната. 

след взривяването на га-
зопроводите “северен поток” 
в Балтийско море доставките 
минават през Украйна и Бъл-
гария, но киев отдавна заяви, 
че няма да поднови договора 
за пренос към Централна Ев-
ропа, изтичащ в края на 2024 
г.По оценки на “Блумбърг” 

около половината от при-
родния газ, все още влизащ 
по тръби в Ес, премина-
ва по “турски поток” и 
България. сиярто каза 
още във видеообръще-
ние на страницата си във 
“Фейсбук”: “Бъл-

По всяка 
вероятност газовият 
спор на Балканите ще се реши 
с намесата на Брюксел

С промените в закона отделно ще има наложен акциз и на рафинерията 
“Лукойл Нефтохим Бургас”, която работи с руски природен газ и ползва годишно 
около 400 млн. куб. м. или 4 млн. мегаватчаса. Това означава, че рафинерията ще плати 
около 80 млн. лв. допълнително. Това ще се отрази в крайната цена на горивата

Правителствата на ГЕРБ похарчиха 3 млрд. лв. за изграждането на газопровода “Турски поток”, ползата от който се оказа доста съмнителна

Допълнителна такса за транзит 
на синьо гориво се превърна 
в ябълка на раздора на Балканите

„Сглобката” 
вкара България 
в газова война
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“руския газ”? депутатите са го 
дефинирали като всичкия газ, 
който постъпва на помпена 
станция “странджа 2” - връз-
ката между “турски поток” и 
българската национална мре-
жа. ако на тази точка се появи 
друг газ, а не руски? как точ-
но ще се разграничи кой газ е 
руски и кой не е руски, чудят 
се експертите. според тях на 
тази точка може да се появи и 
азербайджански газ. 

с промените в закона от-
делно ще има наложен акциз и 
на рафинерията “Лукойл Неф-
тохим Бургас”, която работи с 
руски природен газ и ползва 
годишно около 400 млн. куб. 
м., което означава 4 млн. мега-
ватчаса. това означава, че ра-
финерията ще плати около 80 
млн. лв. допълнително. 

с промените в закона в сила 
влезе забраната на внос на су-
ров руски петрол от 1 октом-
ври 2024 г. и изискването на 
постепенната му замяна дото-
гава, както и назначаването на 
особен държавен управител в 
“Лукойл Нефтохим”, ако е за-
страшена сигурността на дос-
тавките.  През април 2022 го-
дина русия едностранно спря 
транзита на руски газ за Бълга-
рия в нарушение на договори-
те за доставка. България обаче 
не спря транзита на руски газ 
към съседните страни, въпреки 
нарушението на договорите от 
руската страна.

Преди налагането на новите 
такси приходите от  транзита 
по “Балкански поток” за Бъл-
гария бяха в размер на 100-110 
млн. долара годишно.Цената 
за изграждането на “Балкан-
ски поток” достигна около 3 
млрд. лева, а капацитетът му е 
17 млрд. куб. метра годишно, 
който е изцяло за съседните на 
България държави.

Ефект

 косвен ефект от тази по-
литика на българското прави-
телство обаче ще има в цяла 
източна Европа, тъй като пре-
насочването на търговците 
към алтернативи на руския газ 
може да разбърка пазара, а от-
там и цените.има и твърдения, 
че софия може всъщност да 
използва новата такса като лост 
за пускането й в Шенген.

според финансовия минис-
тър асен василев обаче е мал-
ко по-различна. 

“Новата такса се начислява 
не само върху транзита, но и 
върху потреблението на руски 
природен газ в България. той е 
в пълно съответствие с целите 
на Ес за намаляване на зави-
симостта на Ес от руски из-
копаеми горива. тъй като при 
повечето договори с “Газпром” 
ценообразуването става на мяс-
тото на доставка в дадена стра-
на, таксата най-вероятно няма 
да окаже влияние върху цените 
на газа надолу по веригата. тя 
само ще намали печалбите на 
“Газпром”, твърди василев.

При всички случаи може да 
се каже, че това е най-значи-
мата антируска икономическа 
мярка, въвеждана от България, 
и тя може да има сериозни по-
следствия. въпросът е готова 
ли е софия да ги посрещне. 
много е възможно в следващи-
те няколко дни всички държа-
ви от оста - сърбия, Унгария 
и австрия, да излязат с твърди 
позиции и да използват Ес като 
лост за влияние срещу наложе-
ната мярка.

гарският парламент прие за-
кон с неясна предистория и все 
още доста трудно за разбиране 
съдържание, според който це-
ната за транзита на природен 
газ от русия през България 
трябва да бъде рязко увеличе-
на” По думите му унгарското 
правителство се е свързало с 
партньорите си от България и 
сърбия по този въпрос, за да 
се предотврати ситуация, при 
която получаването на руски 
петрол да стане невъзможно. 

Прекратяване

от своя страна, ако “Бугарт-
насгаз” не получава повишена-
та такса, тя може да прекрати 
преноса, допълни той. Бълга-
рия изнася за сърбия, Гърция, 
северна македония, Унагрия 
и австрия природен газ за над 
2 млрд. лв на година. все още 
не са ясни приходите от руски 
природен газ през държавния 
газов хъб “Балкан”.

междувременно на срещи с 
български политици послани-
кът на сърбия в софия Желко 
Йович е подчертал безпокой-
ството си, че допълнителната 
финансова тежест върху цената 
на газа ще повлияе върху соци-
ално-икономическата среда от 

гледна точка на общата енер-
гийна несигурност в сърбия и 
региона, твърди Euroactiv.bg. 
“За въведения допълнителен 
финансов товар върху цената 
на природния газ, идващ от ру-
сия, не са проведени разговори 
със сръбската страна”, твърди 
Желко Йович.

Преди въвеждането на но-
вата такса , България обаче не 
е водила съответните разгово-
ри, с които да уведоми и оста-
налите държави по пътя на га-
зовия транзит през България. в 
неведение по въпроса остават, 
освен сърбия, но и Гърция, 
с македония, Унгария и ав-
стрия.  

Управляващите на практи-
ка въведоха акциз върху ко-
личествата транзитиран руски 
газ през България. сумата е 20 
лв. на мегават час и интерес-
ното е, че този газ отива само 
за сърбия и Унгария. там има 
крайни клиенти на “Газпром”, 
които ще получат неочаквано 
повишение на цената. Не е ясна 
докрай законността на този до-
пълнителен акциз и това е про-
блем, който в крайна сметка 
може да повлече след себе си 
и съдебни дела, коментираха 
енергийни експерти. 

според тях политическата 
логика в действията на пра-
вителството на сглобката е да 
бъде наказана русия и да се 
спре употребата на руския газ.  
Понеже не могат да разрушат 
“турски поток” по дъното на 
Черно море,  както стана със 
“северен поток”, затова явно 
са избрали друг начин да на-
правят така, че да се потребява 
по-малко руски газ. 

Договори

това може да доведе обаче 
до проблеми на международно 
равнище, защото правител-
ствата на Унгария и сърбия 
имат валидни договори с “Газ-
пром” на определени ценови 
равнища и си купуват газ по 
този тръбопровод. България в 
момента се намесва незакон-
но в двустранни отношения на 
други държави.  

другият проблем, е, че в 
решението на парламента е за-
писано, че това е “акциз за ру-
ския газ, който преминава през 
България”. как ще се дефинира 

С промените в закона отделно ще има наложен акциз и на рафинерията 
“Лукойл Нефтохим Бургас”, която работи с руски природен газ и ползва годишно 
около 400 млн. куб. м. или 4 млн. мегаватчаса. Това означава, че рафинерията ще плати 
около 80 млн. лв. допълнително. Това ще се отрази в крайната цена на горивата

Правителствата на ГЕРБ похарчиха 3 млрд. лв. за изграждането на газопровода “Турски поток”, ползата от който се оказа доста съмнителна

  ᄑ
 
Интервю на Калин ТодоРов, БСТв

n Вотът на недоверие не мина, миньорите освободиха 
магистралите, само че по-добри дни ли я чакат българската 
енергетика или тя тръгва да забива още по-надолу? Да започ-
нем от газа, където сте специалист.

- свидетели сме на една перфектна буря, както се изразяват в 
другите жанрове. Ще започна с въвеждането на този “данък”, на-
ложен от правителството - реално това е с 200 лева на 1000 кубика 
облагане на транзита. При това положение “Балкански” или “тур-
ски поток” става практически неизползваем. Ударът не е толкова 
върху нашата енергетика като цяло, той е върху “Булгартрансгаз”. 
трябва да обърнем внимание, че това ще се отрази много сериоз-
но върху ликвидността на държавния оператор. Ударът е и върху 
нашите съседи - сърбия, Унгария и с. македония. това не само 
ние в сектора на природния газ недоумяваме като цяло, нормални-
ят разум няма обяснение на този ход. По-точно имаме обяснение, 
но той не е в защита на националния интерес. това означава вло-
шаване на междусъседските отношения с тези приятелски страни 
и влошаване като цяло на енергетиката на региона. като цяло се 
задълбочава енергийната война, това е война. 

този ход на правителството рефлектира и в цената, която е на 
европейския пазар. автоматически, и цената, която ние ще тряб-
ва да плащаме, се вдига. след като приемем референтна цена на 
европейския газов хъб за пазара в Европа, това означава, че ние 
сами си вдигнахме цената на природния газ. сами влошаваме и 
без това недоброто състояние на нашия пазар. от 3 млрд. и 700 
млн. кубика преди година, сега вече сме под 2 млрд. и половина. 
Песимистично настоен съм като цяло за този сектор. 

n Вие намирате по-скоро политическа логика, отколкото 
икономическа в този ход?

- Никаква. Политиката трябва да е продължение на икономиката, 
те са обвързани, няма как да ги гледаме поотделно. Но когато поли-
тиката уврежда икономиката, това не е и политика, нещо различно 
е. Политиката би трябвало да облекчи условията, да снижи цените в 
навечерието на тежката зима, която предстои. да направиш така на 
своя народ и на съседите си, без да имаш някаква причина, е непонят-
но. аз се замислям, ако съм сръбски или унгарски ръководител, бих 
въвел огледални ответни мерки на българския транспорт и товарите. 

n С две думи отваряме икономическа война на съсдите си.
- Поставяме ги в навечерието на зимата в невероятно тежко поло-

жение. това е враждебна политика спрямо нашите съседи. 

(със съкращения)      

Пламен Павлов:

Сами си 
вдигнахме 
цената 
на горивото

„Турски поток” става практически 
неизползваем, казва председателят 
на българската газова асоциация
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ЕВРОПЕЙСКИ ДЕН ЗА БОРБА С ТРАФИКА 

НА ХОРА. Отбелязва се 
от 2007 г. Със специална 
декларация европейските 
лидери обявяват този ден 
за начало на дългосрочно 
и последователно обвърз-
ване на Европа с борбата 
за предотвратяване на това явление. От 2002 г. на 
18 октомври се отбелязва Световният ден за мо-
ниторинг на водата.

ПРАЗНИК НА ХУДОЖНИЦИТЕ. Отбелязва се 
в деня на Св. апостол Лука, 
който се смята за пръв 
християнски иконописец. 
Според свещеното предание 
той нарисувал две икони - на 
Св. Дева Мария с Божест-
вения Младенец на ръце и на 
Светите апостоли Петър и Павел, и по този начин 
сложил началото на църковната иконопис.

ДЕН НА ПАРАШУТИСТА ОТ БЪЛГАРСКАТА 
АРМИЯ. Чества се от 
1994 г. На тази дата през 
1944 г. сформираната на 
18 март година по-рано 
Парашутна дружина по-
лучава бойно кръщение в 
битката при Стражин.

1795 - ОБЕСЕНА Е ЗЛАТА МЪГЛЕНСКА, БЪЛ-
ГАРСКА СВЕТИЦА. 
От малка проличава 
нейната рядка красо-
та, смиреност, благо-
честивост и непокла-
тима вяра в Господ. 
Рядката й хубост 
донася големи изпитания. Измъчвана е зверски от 
османците заради отказа й да приеме мохамедан-
ството. Канонизирана е за светица, а на някои от 
иконите е изографисвана в народна носия.

1920 - РАЖДА СЕ МЕЛИНА МЕРКУРИ, ГРЪЦ-
КА АКТРИСА И ПОЛИТИК (УМИРА 1994 Г.). 
Става световноизвестна с 
филма “Никога в неделя”, 
режисиран от съпруга й 
Жул Дасен. След военния 
преврат в Гърция през 1967 
г. посвещава голяма част 
от времето си на лобиране 
срещу хунтата в Западна 
Европа и САЩ. През 1974 г. се завръща в страната 
и се присъединява към ПАСОК. Министър на кул-
турата в правителствата на Андреас Папандреу 
(1981-1989 и 1993-1994).

1936 - ПОСТРОЕНА Е СЪДЕБНАТА ПАЛАТА 
В СОФИЯ. Една от мону-
менталните и най-пред-
ставителни сгради от 
първата половина на ХХ в. 
Изградена е през 1928-1936 
г. за нуждите на съдопро-
изводството. На обявения международен конкурс 
през 1914 г. първа награда получава арх. Никола Ла-
заров, впоследствие проектът му е реализиран от 
арх. Пенчо Койчев. Сградата е построена на площ 
от 8500 кв.м.

1981 - ОТКРИТ Е АНТИЧНИЯТ ТЕАТЪР В 
ПЛОВДИВ. Построен е по 
времето на римския импе-
ратор Марк Улпий Траян 
(53-117) на мястото на 
храм на тракийската бо-
гиня Бендида. Той е един 
от най-добре запазените антични театри в света. 
В края на IV в. голяма част от него е разрушена - 
от пожар или земетресение, но благодарение на 
реставрацията му е съхранен в днешния си вид. Раз-
крит е при археологически разкопки, проведени през 
1968-1979 г. от Археологическия музей в Пловдив.

КАРИКАТУРА НА ДЕНЯ

АНАТолИй сТАНКУлов

Мазохистан
  �

Мартин КАРБОВСКИ
 

 

             

  

 

Българите са поли-

тически мазохисти с 
ориенталски оттенък. 
те от година-две живе-

ят в държава, кръстена 
на Леополд фон мазох, 
но със средноазиатско 
окончание.

те продължават да се 
самоизмъчват с полити-

ка тип “още от същото”. 
Не знаем как го правят. 

Но мазохимзът им над-

хвърля обичайното и ло-

гиката.
реално българите са 

разделени на две части: 
мъничко интуитивно 
малцинство, което раз-

бира какво става и мно-

зинство, което живее в 
машината, задвижвана с 
апатия и инерция. а тази 
машина работи чудесно 
за четворната коалиция 
от обединени като нико-

га стари и нови крадци.
има и още една част 

- тази на козилата и 
жълтопаветието - те ци-

ментираха мазохи-стан 
и сега мълчат. Никога 
ГЕрБ и дПс не са били 
така бетонирани в поли-

тиката, никога. 
ПП-дБ бяха бригади-

рите на този кофраж.
и не, не ги е срам.

Никой не говори. и 
ще си избират хора, ко-

ито не могат да говорят. 
или се избират хора, 
които говорят фрази и 
мантри, излишни като 
радиоточка по време на 
кръчмарски бой. 

Няма вече политиче-

ски разграничения - има 
строево послушание към 
Брюксел и Нато, така 
както и при комунизма 
нямаше такова послуша-

ние към кремъл. 
а останалите - пак 

като преди - чакат нов 
десети ноември - меж-

дународното положение 
да ни освободи от това 
зловещо статукво.

има ли избиратели в 
България? 

Простиха ли тези из-

биратели на Борисов? 
Ще приемат ли още 

тази електорална оби-

да, този тумор, наречен 
Правтелство на Промя-

ната, тази сглобка на 
измамата?

Ще го приемат. ма-

зохистично и с ясното 
съзнание, че не сме евро-

пейска държава, а нещо 
средноаизатско с анкар-

ски уклон, извращение, 
но все пак европейско 
извращение. Пасивно 
извращение. много па-

сивно.
мазохи-стан гласува. 

още от същото. мачкат 
ви като в месомелачка, 
но така си ви харесва. 

Феоди, отроци и па-

рици. ден последен, 
беше това една забраве-

на книга на стоян Загор-

чинов.

Lentata.com

Провалена държава
  �

Степан ПОЛЯКОВ

току що Белгия в 
почти прав текст призна, 
че е Провалена държа-

ва (Failed State), според 
международната форму-

лировка. 
Преди години туни-

зиецът терорист е искал 
политическо убежище 
там, но то му е било от-

казано. и какво смятате, 
бил е експулсиран? Ех! 
Нищо подобно. останал 
е в Белгия и започнал да 

проповядва из мрежите в 
полза на ид. Заявявал е, 
че дори е неин член. 

и следва най-втрещя-

ващата фраза от страна 
на правителството: “Бил 
е известен на полицията 
като трафикант на хора”. 
тоест, полицията е на-

блюдавала как той, с от-

казаното убежище, про-

повядва терор и вкарва 
още терористи. 

и как свършва исто-

рията му. още по-без-

умно, за каквито и да е 
нормални европейски 
правила. “Проследили са 
го и са го застреляли (не-

утрализирали) по свиде-

телски показания”! Ня-

кой го е посочил - “той 
е”. и са го свитнали без 
да е имало престрелка. в 
случая терористът може 
да е бил всеки друг. 

а какво ще прави 
правителството им днес? 

Ще свика консултати-

вен съвет по сигурнос-

тта. Бля-бля, да ви имаме 
сигурността, викнете и 
денков да ви обясни как 
стават нещата. 

Гражданите да бъде-

ли с “крайно повишено 
внимание” - вероятно да 
се придвижват по чети-

рима и всеки да гледа в 
различна посока. 

Щяло да има пови-

шено полицейско при-

съствие - най-много и 
тия мухльовци, полица-

ите им, да пострадат. а 
пък евроинституциите 
ще работят онлайн. от-

дъхнах си, че те поне са 
в безопасност. Накрая 
в Брюксел ще останат 
само джихадистите и ев-

рочиновниците.  
и всичко това се 

случва в страна, която 
преди седем години пре-

живя един от най-ужа-

сяващите терористични 
актове.

Някой от външно 
може ли да обясни защо в 
сайта на министерството 
нивото на риск при пъту-

вания до Белгия е само 
№2 жълто (Повишено 
внимание), а не е №4 
червено (Предупрежде-

ние за преустановяване 
на пътуванията), както е, 
например, за ирак и из-

раел като държави, в ко-

ито тероризмът вилнее? 
ако разстреляните вчера 
шведи в Брюксел бяха 
с повишено внимание, 
щяха ли да оцелеят? а 
вие знаете ли, че ислям-

ският тероризъм е стис-

нал за гърлото Белгия от 
поне десет години. а, ха-

хавелници, закачалки за 
костюми, на които шеф 
ви е някаква евроснаха?

Фейсбук
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 Д-р Петканска, много се из-
говори по националните медии за 
старта на предизборната кампа-
ния  в Сливен. Какво се случи всъщ-
ност?

- изговори се много - но истина-
та е една: в основата на проблема в 
сливен е националната тенденция за 
опити за овладяване на бсП от т.нар. 
вътрешна  опозиция или бизнес, не-
олиберално крило. както и да го на-
речем, това е крилото, което искаше 
да направи преврат и да свали пред-
седателя нинова на миналия конгрес 
на бсП. опити, които, както знаем 
бяха неуспешни.

напуснали или изключени през 
годините от бсП си направиха ня-
каква организация под името “Ле-
вицата”. и това формирование, с 
подкрепа на президентското лоби, 
започна да прави опити за овладява-
не на общински структури на бсП по 
места в страната. Подобно на брако-
ниери, още преди процедурата за оп-
ределяне на кандидатите за кметове 
на бсП, те се задействаха на много 
места. конкретно в сливен, това ста-
на през един човек -  бившият слу-
жебен областен управител на радев 

- минчо афузов.
 Казахте, че е измамил социа-

листите в Сливен - защо?
- той си направи някакъв ини-

циативен комитет, който го издиг-
на за кандидат за кмет много преди 
започване на процедурата в бсП за 
определяне на кандидатите за кме-
тове и общински съветници. 

а в същото време, явно със 
пълното съдействие на общинския 
председател на бсП в сливен, кан-
дидатът на инициативния комитет 
минчо афузов се яви като канди-
дат за кмет и на бсП (!!!). въпреки, 
че имаше решение на националния 
пленум, че бсП в сливен трябва да 
издигне собствен кандидат.

от страна на общинския пред-
седател това беше пълно незачита-
не на решение на Пленума на бсП. 
ние сме партия с традиции, устав и 
ръководство и не можем да си поз-
волим да бъдем нечия изтривалка 
или статист в чужди пиеси. още то-
гава предупредих, че манипулатив-
ното решение на сливенската кон-
ференция е нелегитимно. избор на 
общинската конференция на бсП, 
който беше в пълно противоречие 

на политическата и партийна логика 
и уставните документи на бсП.

закономерно националното ръ-
ководство не одобри предложената 
кандидатура на минчо афузов за 
кандидат за кмет на сливен от бсП, 
след като преди това вече е бил из-
дигнат за кандидат за кмет от няка-
къв инициативен комитет.

афузов не спря дотам. Послужи 
си и с измама - плати си билбордове 
из целия град с името, цвета и лого-
то на бсП. Цик разпореди те неза-
бавно да бъдат премахнати като не-
законни. как човек, който си служи 
с измами ще управлява един град? 
въпросът е риторичен.

затова бсП, като сериозна и на-
ционалноотговорна партия, издиг-
на свой кандидат за кмет - ген. ко-
льо милев и свали пълномощията 
на общинския председател, който 
се оказа, че работи против интере-
сите на бсП в сливен.това се и до-
каза. в момента той е кандидат за 
общински съветник от листата на 
Левицата.

 Случилото се оказа ли влия-
ние върху социалистите в Сливен?

- Ще го кажа така - удържахме. 

бсП в сливен беше подложена на 
силна външна атака, за да бъде пре-
взета, но удържахме. сега сме кон-
солидирани и мотивирани за участие 
в местния вот. работим като екип с 
националното ръководство.  вярвам, 
че опитите да ни превземат ще за-
вършат неуспешно и ще постигнем 
добър резултат.

затова призовавам всички со-
циалисти и симпатизанти на бсП в 
сливен да гласуват за бсП с номер 
1 в бюлетината на предстоящите 
общински избори. Подготвени сме, 
мотивирани, калени и знаем как да 
подобрим живота на хората в общи-
ната.

Събина ПетканСка: 

Политически 
бракониери опитват 
да овладеят БСП 

Д-р Събина ПетканСка е ро-
дена през 1976 г. коремен хирург 
с втора специалност “Детска 
хирургия”. Член на БСП от  
1995 г. Общински съветник в 
Сливен (2011 -2015). Член на 
ОбС на БСП - Сливен. кандидат 
за общински съветник на пред-
стоящите местни избори под 
номер 2 в бюлетината

Местната структура беше подложена на силна 
външна атака, но удържахме - БСП има достоен 
кандидат ген. Кольо Милев и мотивиран екип, заяви  
в интервю за ДУМА кандидатът за общински съветник 

бсП е последовател-
на в политиките си за 
изграждане на социална 
община. Приоритетна 
наша задача е и грижата 
към малките населени 
места. това заявиха по 
време на срещи с хората 
кандидатът за кмет на 

бсП в сливен ген. кольо 
милев и кандидатите за 
общински съвегници д-р 
събина Петканска, Геор-
ги Георгиев, симон вар-
лиян и тодор тодоров. 

По думите им хората 
в божевци, средорек и 
стара река са забравени 

от управлението на сли-
вен. “Жителите на три-
те села се оплакаха от 
окаяния вид на улиците 
в селата, от вик инфра-
структурата, но най-теж-
ко усещат липсата на 
медицински пунктове и 
аптекиы посочиха кан-

дидатите на бсП. 
“за да има решение, 

не е нужен някакъв ог-
ромен финансов ресурс 
и напълно изпълнимо е 
да се възстановят здрав-
ните пунктове, веднъж 
в седмицата да ги посе-
щава лекар и да минава 
подвижна аптека”, посо-
чиха  ген. милев и д-р 

Петканска.
на последвали срещи 

с жители на сливен д-р 
събина Петканска заяви, 
че сред приоритетните 
проблеми за разрешава-
не е въпроса с високите 
данъци и местни такси в 
града. “те скочиха тол-
кова, че мои съграждани 
се принуждават да ходят 

и се регистрират в съ-
седни общини, за да не 
плащат високи данъци. 
инвеститорите също бя-
гат, бизнесът няма добра 
комуникация с местната 
администрация. може 
би това е и една от при-
чините в сливен да няма 
големи инвеститори”, 
посочи д-р Петканска.

СоциалиСтите: 

кандидатът на БСП за кмет на Сливен ген. кольо Милев  
обърна внимание и на здравната грижа за хората

Доктор Петканска посочи, че приоритет за БСП  
е разрешаването въпроса с високите местни данъци и такси

Доказали сме, че работим за социална община
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n Г-н Френкев, предизборната 

кампания е в разгара си, провеж-
дате срещи с много хора - какво ви 
казват те?

- Голямата болка на всички тук 
е, че няма работа, доходите са ниски 
и хората заминават. всички знаем 
състоянието на пътищата и трудния 
достъп до голяма част от тях. Хората 
в селата вече не могат да си позволят 
дори и най-обикновената администра-
тивна услуга, защото е и по-скъпо, и 
по-трудно да стигнеш до общинския 
център смолян. има населени места 
буквално забравени от бога.

знаем това, защото всички живеем 
тук. затова и още в началото на пре-
дизборната кампания казах, че нашата 
програма отговаря на очакванията на 
хората - те са центърът на политиките 
ни и решенията, които предлагаме.

n Кой е приоритетът ви?
- да повишим качеството на жи-

вот и да забавим темпа на обезлюдя-
ване на община смолян.

- Как ще ги накарате да повяр-
ват? Днес всички обещават.

- родопчани са мъдри хора. те ще 
разберат кой обещава неща, които не 
може да изпълни. ние чудеса не обеща-
ваме - предлагаме работещи решения. 
Посочили сме проблемите и сме казали 
какви действия трябва да се предприе-
мат, стъпка по стъпка, и какво очакваме 
да постигнем като резултат. в това сме 
последователни и отговорни, защото 
решенията, които предлагаме от бсП 
не са от днес, само за времето на пре-
дизборната кампания, а са от години.

n В този смисъл, има ли насе-

лени места, които поставяте на 
първо място?

- не. категорично. решенията и 
предложенията ни не фаворитизират 
един квартал за сметка на друг, или 
едно село за сметка на друго, каквато 
практика наблюдаваме до сега.

n Да поговорим за обещанията - 
как един кмет на населено място или 
на община може да въздейства върху 
процеси като ниски доходи, обезлю-
дяване и лоша инфраструктура?

- може. инфраструктурата в общи-
ната е изключително изостанала и зане-
марена, а градът въобще не прилича на 
областен център - всички го виждаме. 
в момента се провежда ударно закърп-
ване на пътищата в опит да се замажат 
проблемите, но не мисля, че този път 
хората ще бъдат излъгани толкова лес-
но. вече 12 години се работи на парче, 
без ясен план или последователност. 
обяснението е, че няма финанси, но 
настоящите управляващи, така и не се 
опитаха да предприемат действия за ре-
шаването и на този проблем. 

вече повече от 12 години влачим 
един структурен дефицит в общин-
ския бюджет, изпълнението на бю-
джета в частта дместни приходиФ е 
символично, не се работи активно за 
подкрепа от държавната власт и съ-
ответно - капиталовата програма не 
се изпълнява. Хвалят се с балансиран 
бюджет, а всъщност има неизпълнени 
обещания към гражданите.

Проблемите се натрупват, усложня-
ват, стават много по-скъпи и трудни за 
решаване. и така година след година се 
въртим в омагьосан кръг.

какво предлагаме? има възмож-
ности за целево финансиране на инфра-
структурни проекти, за финансиране 

по Програма дразвитие на регионитеФ 
- за да наваксаме изоставането.

Планираме поддържане на нива 
на местните данъци и такси под 
средните за страната, повишаване на 
неданъчните приходи в бюджета на 
общината, базирани на собствените 
ресурси, което ще позволи по-високи 
постъпления при приемливи данъчни 
ставки за гражданите и за бизнеса.

n Коя, според вас, е основната 
причина за обезлюдяването на ра-
йона на Смолян?

- доходите.
n И сега - казахте как един кмет 

може да повлияе на този процес.
- да, местната власт има ограничени 

възможности за директна намеса в ико-
номиката на общината. но тя трябва да 

създаде условията за икономическото 
развитие. многократно вече се опит-
ваме да обясним на кмета мелемов, 
че трябва да се привличат инвестиции 
в региона, че трябва да се подпомага 
местния бизнес при реализирането на 
инвестиционни проекти. на което ви-
наги ни се отговаря, че това не било не-
гово задължение. негово е. на кого, ако 
не на кмета да е задължение да работи 
така, че да създава условия общината 
да се развива и хората да живеят по-до-
бре? ролята на кмета и общинската ад-
министрация е ключова за привличане 
на инвеститори, не бива да продължа-
ваме да седим в кабинета и да чакаме 
някой да оцени общината и налее пари.

n Вашите решения за икономи-
ческото развитие?

- в общината трябва да се развива 
бизнес с по-висока добавена стойност, 
за да може да се повишават и доходите 
на хората и да се намали темпа на обез-
людяването и да се запазят специали-
стите. Предвиждаме стимули за реална 
конкуренция на пазара на труда. това е 
една от основните ни задачи, защото ако 
продължи миграцията на подготвени 
специалисти и те продължат да напус-
кат смолян, конкурентноспособността 
на общината ще се влоши още повече.

n Заявихте като ключово за раз-
витието на Смолян и туризма?

- развитието на туризма е другият 
ни приоритет за повишаване на дохо-
дите. Програмата ни има за цел разви-
тието на община смолян, като пред-
почитана туристическа дестинация за 
целогодишен туризъм, чрез ефективно 
използване на местния природен и кул-
турно-исторически потенциал и разви-
тие на фестивалния туризъм. Фокусът 

ни е върху изграждане и поддържане 
на инфраструктурата, обслужваща ту-
ризма, участие в организиране на съ-
бития, допринасящи за развитието на 
туризма, популяризиране на туристи-
ческия продукт на общината, включи-
телно участия на туристически борси 
и изложения и не на последно място да 
подпомагаме бизнесите за подобряване 
качеството на услугите.

n БСП е последователна в от-
стояването на социална полити-
ка. Какво предвиждате в програма-
та в тази част?   

- качеството на живот е свърза-
но с медицинските грижи и достъпа 
до тях, с развитието на културата в 
общината, със спорта, и достъпа до 
спортните бази, със социалните дей-
ности, с опазването на околната среда 
в общината и не на последно място - с 
упражняването на контрол по отноше-
ние на управлението на отпадъците и 
чистотата. количествените натрупва-
ния водят до качествени изменения, 
решаването на тези проблеми ще по-
виши качеството на живот и това ще 
се усети по темпа на обезлюдяване.

демографската криза е бомба със 
закъснител за района, и все повече се 
усеща от бизнеса и от всеки един от 
нас. необходима е дългосрочна и ан-
гажираща подкрепа на местната власт 
с цел насърчаване на раждаемостта и 
отглеждането на децата тук, актуализи-
рана и работеща програма за младежка 
заетост и обучителни инициативи за 
повишаване на квалификацията.

изгубихме десетилетия, пробле-
мите се задълбочиха и сега ние мла-
дите, сами трябва да направим така, 
че да останем в смолян и да отглеж-
даме децата си тук.

n Свидетели сме и на тези избо-
ри, че отново има кандидати за кме-
тове и общински съветници, които 
обикалят от партия на партията, 
как ще коментирате това явление и 
могат ли хората да им се доверят?

- държа да го кажа: единствено 
ние от бсП не направихме компроми-
си и не участвахме в “сглобки”, с ко-
ито да предадем  избирателите си - и 
на местно, и на национално ниво. не 
излъгахме избирателите си и отстоя-
вахме принципите си, въпреки всички 
последици от това. Последователни 
сме в политиките си, в работата си в 
подкрепа на хората. затова сме алтер-
нативата на настоящето управление.

смолян сме малка община, оста-
нали сме шепа хора и, общо взето, 
се познаваме. знаем кой колко стру-
ва, какви зависимости има, какво е 
направил за хората около себе си и 
дали е решил проблеми, когато е зае-
мал някакъв пост.

Повечето от опонентите ни са об-
ществени личности, участвали под 
една или друга форма във властта. сега 
е времето да дадат отговорите. непо-
нятно ми е как някои хора могат да се 
пребоядисат за един ден, да забравят 
ценностите и идеите, които са защита-
вали, обещанията, които са поемали. аз 
не бих се доверил на такива хора. но, 
както казах - родопчани са мъдри.

защото на смолян днес, сега, по-
вече от всякога са необходими хора 
с гръбнак, а не такива, които сляпо се 
подчиняват. държавници с принципи, 
които имат смелостта да защитават ин-
тересите на жителите на общината и да 
се противопоставят на инструкциите 
на началниците си в софия, когато са в 
ущърб на хората. 

Иван Френкев: 

12 г. ГЕРБ се оправдават 
за демографския 
срив в Смолян 
БСП имаме решения за инвестиции, работни места и социална 
община, казва кандидатът за кмет издигнат от „БСП за България”

Днес, повече от всякога, на общината ни 
са нужни хора с гръбнак. Родопчани са 
мъдри и ще познаят тези, които не са 
изпълнили обещаното

“
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накратко

изложбата, подре-
дена в столичната га-
лерия “контраст” (ул. 
“Цар самуил” 49), е 
представителна извад-
ка за творбите, създа-
дени в годините на пре-
хода в малкото градче 
оряхово на брега на 
река дунав. 

Частната галерия 
“савчеви” продължава 
една традиция, създаде-
на през далечната 1986 

г., в град оряхово да се 
провеждат живописни 
пленери. до 2003 г. те 
се организират от об-
щина оряхово, а през 
2004 г. щафетата поема 
частната галерия. 

За изминалите го-
дини са организирани 
и проведени 82 плене-
ра с над 500 артисти 
от България, румъния, 
турция, сърбия, Босна 
и Херцеговина, Черна 

гора, косово, Чехия, 
словакия, молдова, 
украйна, русия, Пол-
ша, Франция, австрия, 
Германия, Белгия, Ни-
дерландия, англия, 
Швеция, Норвегия, 
израел, китай, тай-
ван, саЩ, аржентина, 
мексико.

творбите от пле-
нерите са гостували на 
държавни галерии и 
културни институции 
из цялата страна. По-
казвани са в севлиево, 
лом, монтана, Боро-
ван, Бяла слатина, кне-
жа, Ботевград, русе, 
велико търново, Пер-

ник, Балчик и софия. 
Галерия “савчеви” ор-
ганизира и изложби в 
румъния - в градовете 
крайова и тимишоара. 
край брега на дунав, 
в продължение на де-
сетилетия, творят как-
то утвърдени артисти, 
така и млади автори, 

студенти и ученици. 
срещите и съвместната 
работа на хора от раз-
лични поколения водят 
до обмяна на опит и 
знания, и създават мно-
го нови контакти. 

освен пленери, га-
лерия “савчеви” орга-
низира и самостоятел-
ни изложби. от 2004 
г. галеристът Нейчо 
савчев посреща всяка 
Нова година с изложба. 
според него това е пър-
вата галерия в Европа, 
която открива изложба 

в 00:00 ч. на 1 януари 
всяка година.

с представянето 
на малката частна га-
лерия “савчеви” от 
оряхово столичният 
арт салон “контраст” 
поставя началото на 
сътрудничество с кул-
турни организации от 
цялата страна. Насите-
ната програма не дава 
възможност изложба-
та да приема посети-
тели повече от 12 дни. 
Затова двете галерии 
са се споразумели кар-
тините да останат в 
софия до края на го-
дината, като ще може 
да бъдат разгледани 
и поръчани на www.
gallerycontrast.com.

оркестърът за народна музика на 
БНр открива новия си концертен сезон 
на 19 октомври в 19 ч. в Първо студио 
на радиото. маестро димитър Христов e 
подготвил програма с премиерни загла-
вия и ярки солисти, записвали с оркестъ-

ра през изминалия сезон, научи дума 
от Николета Еленкова.

Публиката ще чуе за първи път твор-
би, в които солисти са певците алек-
сандра Борисова, Бисерка Пиларска, 
ивелина димова, димитър Богданов, 

донко марков. Пред оркестъра ще за-
станат също гайдарят Недко Царев и 
гъдуларят иван стоянов.

обещаващият претендент в “Гласът 
на България” александра Борисова и 
виртуозният гъдулар иван стоянов ще 
направят своя концертен дебют с ор-
кестъра за народна музика на БНр. Пър-
вата си песен, записана с оркестъра, ще 
представи пред публиката любимецът на 
България донко марков. северняшката 
певица Бисерка Пиларска ще изпълни 
авторските си песни в нови аранжимен-
ти. добруджанската певица ивелина ди-
мова се завръща в звукозаписните студиа 
на БНр, а част от новите песни ще проз-
вучат за първи път в концерта. солист на 
оркестъра отново ще е и майсторът на 
тракийската песен димитър Богданов. 
своя авторска пиеса ще представи оби-
чаният гайдар Недко Царев.

в богатата програма са включени 
аранжименти на димитър трифонов, 
Георги андреев, димитър Христов, 
стоян Пауров, костадин Генчев, Петьо 
костадинов и Йордан данев.

Разговори за естетиката  
с проф. Правда Спасова

Разговори върху новата книга на 
проф. Правда Спасова - “Семпли ски-
ци по естетика”, ще се състоят на 
18 октомври от 19 ч. в Музея “Борис 
Христов” в София. “Дълги векове ес-
тетиката не е функционирала като 
понятие, свързано с красотата или 
изкуството, още по-малко като на-
именование на теоретичното позна-
ние за тях, казва проф. Спасова. В 
наши дни сякаш се случва парадоксал-
но завръщане на тази широка безпо-
нятийност на думата: тя се свързва 
предимно с пластичната хирургия, с 
храненето, с фитнеса, със здравето, 
с магазините в мола и твърде малко 
с философията на изкуството или 
аксиологичното търсене на адек-
ватни категории, с които го разиск-
ваме. Не ми харесва тази тенденция, 
затова съм се опитала простичко и 
достъпно да припомня естетиката 
като философска дисциплина - до-
където се чувствам компетентна в 
историята й. Във втората част на 
книгата се опитвам да потърся пара-
метрите на съвременното изкуство, 
в търсене на някакъв вид дефиниция 
на понятието...” Присъстващите 
ще имат възможност да поговорят 
с авторката, да поспорят или да се 
съгласят с нея, посочват организа-
торите. Вход с покани.

„Пате пате гъсок”  
с премиера в НАТФИЗ

Премиерните дати за представле-
нието “Пате пате гъсок”, което ще 
се играе на голямата сцена на Театър 
НАТФИЗ, са 18 и 19 октомври от 19 
ч. Режисьор на “Пате пате гъсок” 
от Катрийна Дейли е Зафир Раджаб, 
превод Радослав Петкашев, словесно 
действие доц. д-р Лора Мутишева, сце-
нография и костюми Елис Вели, ком-
позитор Ян Руменин, графичен дизайн 
Таня Неделчева, фотография и плакат 
Федя Цанова. Участват Александър 
Карасански, Катрин Гочева, Марти-
на Тодорова, Хенри Ескелинен, Калоян 
Карагинев, Димитър Стойнов, Иван 
Горанов, Михаела Гончева, Ванеса Пе-
янкова, Маргарита Лъчезарова - сту-
денти IV курс АДТ, клас проф. Пенко 
Господинов. Гост актьори са Мартин 
Костадинов и Лора Ахтаджиева.

Снимка БнР

Оркестърът за народна музика на БНР 
открива концертния си сезон

Галерия „Савчеви”
гостува в София

Бранимир Цаков, “Привечер”

Винелина Иванова, “Край реката”

избрани пленерни творби от фонда на арт салона в Оряхово 
са подредени в столичното пространство на „контраст”

Мариета Конова, “Тополи по залез” Светла Чакърова, “Край реката”
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предимно слънчево

Пристъпвате към зада-
чите отговорно и без из-
лишна суета. Доказали 
сте се с работата си.

Без излишни вълнения ще 
работите по задачите, 
осигурявайки си добри 
резултати.

Съумявате да насочвате 
в правилната посока не-
щата, които не зависят 
от вас. Очаквани новини.

Във връзка с професионал-
ните ви задачи ще имате 
срещи с подходящите 
хора. Възползвайте се.

Разнообразни контакти 
и изяви в различни сфе-
ри, с които ще впечат-
лявате с аргументите.

С приятели ще се развед-
рите, обменяйки инфор-
мация. Ще бъде полезна 
и приятна среща.

Изостанали служебни 
задачи ще ви принудят да 
потърсите по-добри ре-
шения, за да наваксате.

Вземайки заедно с парт-
ньорите си решенията, 
ще изисквате и поделяне 
на отговорностите.

Разумни и прагматични, 
ще избегнете подводни-
те течения, с които сте 
заобиколени.

Във възможностите ви 
е да подкрепите колега, 
който ви иска помощ, ако 
не ви липсва желание.

Успявате да вниквате 
във важните неща и 
търпеливо работите по 
детайлите. 

С предимство ще бъдат 
задачите, изискващи по-
вече информация и знания. 
Няма да ви затруднят.

овеН

православен календар

св. апостол и евангелист лука бил в 
числото на седемдесетте ученици на Ии-
сус христос

освен дванадесетте апостоли, които на-
всякъде следвали своя небесен Учител, Гос-
под иисус Христос избрал още седемдесет 
ученици и ги пратил да проповядват неговото 
учение по градове и села. 

в числото на седемдесетте ученици бил и 
св. лука. Той бил родом от антиохия, където 
на младини изучавал медицина и живопис. 
след време дошъл в Йерусалим. слушал 
проповедта на спасителя. поразен бил от 
силата на Христовите думи и чудеса. станал 
Христов ученик. на него и на Клеопа Христос 
се явил след възкресението си.

св. апостол лука бил спътник на св. 
апостол павел при мисионерските му пъ-
тешествия. от рим апостолът на народите 
павел пратил послания дo християни от раз-
лични места. в тях той нарича апостор лука 
“лекар, многообичан и брат, когото възхваля 
цялата Църква”.

освен книгата “деяния на светите апос-
толи”, св. лука написал и евангелие, поради 
което се нарича и евангелист. св. апостол и 
евангелист лука се счита и за пръв християн-

ски иконописец.
Злата Мъгленска не се отказала от вя-

рата си и турците я обесили

св. Злата мъгленска живяла във втора-
та половина на ХVIII век. родила се в бедно 
българско семейство. родното й място е 
село слатино, мъгленска епархия. отли-
чавала се с удивително благочестие, със 
смирение и чисто сърце. вярата й в Господа 
била непоклатима. 

млад турчин се прелъстил от хубостта й 
и решил да посегне на честта й. един ден тя 
отишла в гората за дърва. по това време тур-
чинът, заедно с други турци, я дебнел. спус-
нал се към девойката, хванал я и я отвел у 
дома си. обещал й, че ще се ожени за нея. 
поискал от нея най-първо да стане мохаме-
данка. Заплашвал я с мъчения. но тя отгово-
рила, че вярва и се покланя само на Господа 
иисуса. и че е дала обет за девство.

Турците разбрали, че девицата не ще 
склони да се откаже от вярата си и решили 
да опитат с мъчения. но светата великомъ-
ченица ги издържала с твърдост. бог я под-
крепил и прославил. озверелите турци я обе-
сили. насекли след това тялото й на късове. 
Това се случило на 18 октомври 1795 г.

Църквата почита на 18 октомври св. ап. и ев. лука. св. вмчца Злата Мъгленска

05.55 денят започва
09.20 100% будни
11.00 Култура.бГ
12.00 по света и у нас
12.25 новини на турски език
12.35 малки истории 
12.45 Телепазарен прозорец
13.00 последният печели - забав-

но-познавателно семейно 
куиз шоу/п/

14.00 Телепазарен прозорец  
14.15 “вечните тайни” - 
анимационен филм 

14.45 “пакостникът чорапчо” - 
анимационен филм 

15.00 “анн с двойно “н” 3” - тв 
филм /6 епизод/

15.45 Телепазарен прозорец 
16.00 бързо, лесно, вкусно
16.30 светът и ние 
17.00 местни избори 2023: дис-

пути
18.00 по света и у нас 
18.30 още от деня - коментарно 

предаване
19.00 последният печели - забав-

но-познавателно семейно 
куиз шоу

20.00 по света и у нас
20.30 местни избори 2023
20.50 спортни новини 
21.00 бнТ представя: /100 години 

от рождението на актьора 
апостол Карамитев/ “апос-
тол - силата на духа” /филм 
за апостол Карамитев/

22.00 “любов в окови” - тв филм 
/8 епизод/

23.00 по света и у нас
23.25 “повратна точка” - тв филм 

/2 епизод/ (16) 
00.20 светът и ние /п/
00.50 100% будни /п/
02.25 Култура.бГ /п/
03.25 “анн с двойно “н” 3” - тв 

филм /6 епизод/п/
04.10 библиотеката /п/
04.40 бързо, лесно, вкусно /п/
05.10 по света и у нас /п от 20.00 

ч./
05.40 Телепазарен прозорец

06.00 “Тази сутрин” - информаци-
онно предаване с водещи 
Златимир Йочев и мария 
Цънцарова

09.30 “преди обед” - токшоу с во-
дещи десислава стоянова 
и петър дочев

12.00 bTV новините - обедна 
емисия

12.30 “Комиците и приятели” - ко-
медийно шоу

13.30 “стани богат” - телевизи-
онна игра с водещ михаил 
билалов /п./

14.30 “скъпи наследници” - се-
риал

15.30 “почукай на вратата ми” - 
сериал

17.00 bTV новините
17.20 “лице в лице” - публици-

стично предаване с воде-
ща Цветанка ризова

18.00 “стани богат” - телевизи-
онна игра с водещ михаил 
билалов

19.00 bTV новините - централна 
емисия

20.00 “Фермата: нишката на жи-
вота” - риалити, с.9

22.00 премиера: “опасно изку-
шение” - сериал, с.6, еп.48

23.00 bTV новините - късна еми-
сия

23.35 “добрият доктор” - сериал, 
с.4, еп.11

00.25 “Като на кино” - предаване 
за кино

00.35 “столичани в повече” - се-
риал, с.10, еп.11

01.40 “марлон” - сериал, с.1, 
еп.11

02.10 bTV новините /п./
02.50 “преди обед” - токшоу с во-

дещи десислава стоянова 
и петър дочев /п./

04.45 “без багаж” - документална 
травъл поредица с автор 
биляна Траянова /п./

05.20 “лице в лице” - публици-
стично предаване с воде-
ща Цветанка ризова /п./

06.00 “Здравей, българия” - су-
трешен блок

09.30 “на кафе” - предаване на 
NOVA

12.00 новините на NOVA
12.30 “наследство” (премиера) - 

сериен филм
13.35 “остани с мен: безкрай” 

(премиера) - сериал 
15.00 “не ме оставяй” (премиера) 

- сериен филм
16.00 новините на NOVA
16.10 “пресечна точка” - публи-

цистично шоу
17.00 “семейни войни” (нов се-

зон) - телевизионна игра
18.00 “сделка или не” (премиера) 

- телевизионна игра
19.00 новините на NOVA - цен-

трална емисия
20.00 “игри на волята: българия” 

(премиера) - риалити, се-
зон 5

22.00 “алея на славата” (премие-
ра) - сериал, сезон 1

23.00 новините на NOVA
23.30 “военни престъпления” - се-

риал, сезон 13
00.30 “престъпни намерения” - 

сериал, сезон 13
01.20 “пожарникарите от чикаго” 

- сериал, сезон 11
02.00 “дъщерята на посланика” - 

сериен филм
03.40 “Ти разкажи, черно море” - 

сериен филм
05.20 “пресечна точка” - публи-

цистично шоу /п/

10.00 академия Здравитал

11.00 EuroTV Shop

11.30 модна фиеста

12.00 интересно със славчо То-

шев

12.30 EuroTV Shop

13.00 новини

13.15 не се страхувай!

14.15 балотаж

15.15 новини

15.30 EuroTV Shop

16.00 делници

19.30 новини

20.00 Контра със страхил анге-

лов

21.00 психологически портрет

22.00 денят с веселин дремджи-

ев

23.00 новини

23.30 Гозбата на българия

00.30 Refresh за здраве

01.30 EuroTV Shop

03.30 балотаж

04.30 психологически портрет

05.30 Контра със страхил анге-

лов

06.30 делници

скръбна вест

преди седемнадесет години престана да тупти твоето щедро и човеколю-
биво сърце, престанаха да ни сгряват лъчезарната ти усмивка, ведрият ти ху-
мор и предаността ти. но времето не може да заличи спомените ни за твоята 
отдаденост на работата и семейството, за грижовността и всеотдайността ти, 
за мъдрите съвети и всестранната ти подкрепа, за твоята способност винаги 
да ни вдъхваш кураж и оптимизъм.

прекланяме се с обич и дълбока почит пред светлата ти памет!

От семейството

тъЖеН поМеН
На 18 октомври 2023 г. 

се навършват 
седемнадесет години 

от смъртта на нашия скъп 
съпруг, баща и дядо 

 

георгИ 
алексаНдров 

стоИМеНов 

(04.05.1935 – 18.10.2006)
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България: Аида Паникян - 218; 
Десислава Велева - 230; Юлия Кулинска - 224
икономика: мая калпачка-Йовановска - 
завеждащ отдел - 246; Евгени Гаврилов - 246
Свят: Таня Глухчева - 220
култура: вилиана Семерджиева - 
завеждащ отдел - 240 
оБЩЕСтво: Валентин Георгиев - 232
ЧЕтиво: Боян Бойчев - “Пегас” - 244; Георги Гълов - 
“Пардон”;  Художник: Анатолий Станкулов
Спорт: владимир николов - завеждащ отдел - 245; 
Марин Милашки - 245
ЕлЕктронно изданиЕ: Росица Ангелова

Първи зам. главен
редактор
нора Стоичкова
Зам. главен 
редактор 
ина михайлова
imihaylova@duma.bg
Отговорен секретар 
ивайло гиздов
igizdov@duma.bg

графиЧЕн дизаЙн: Валентин Аргиров, 
Евгения Крушева, Петя Рогачева, Спаска Венева
рЕклами и оБяви: Юлия Станкулова - 205; 
0879326034; e-mail: reklama@duma.bg, obiavi@duma.bg  
разпроСтранЕниЕ: румяна кирилова - 203; 
Емил Михов - 216; abonament@duma.bg, “Български пощи” Еад
производСтво: Владимир Тополски 

Основател Стефан продев Издава „дума прес” Еоод

Управител радостина Благоева

ВЕСТнИК “ДУМА” Е нАСлЕДнИК нА ТРАДИцИИТЕ нА ВЕСТнИцИТЕ 
“РАБОТнИКЪ”, “РАБОТнИчЕСКИ ВЕСТнИК” 
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отговори на кръСтоСловицата 

от БроЙ 200

водоравно:
Уста. Спане. Морж. лаф. Сепаре. БАн. 

Бал. Мириси. Ми. нива. Стоилова /людмила/. 
Оди. Амиак. Абадо /Клаудио/. Дре. нагаждач. 
Вяра. Ред. “ЕА”. Олио. Ядра. Ядки. Подобре-
ние. “Вилна зона”. Раци. не. началник. Капи. 
Одаи. “АВО”. Елак. Вензел. Аниматор. Гваи. 
Стоматолози. Ана /”Ана Каренина”/. Иран. Ка-
каванин. Дни. Ела. Ара. Еши.

отвЕСно:
Исландия. Две. Ватин. Талии. “Роки”. Доно-

ри. Гаф. “Далила”. “Има”. Маар. Кемане. ИССИ. 
Меропа. Алат. Перси. Оз /Амос/. Патока. Капи-
тан дядо никола. насока. Дона. Рока /Хулио/. 
Серии. Горбачов /Михаил/. Зар. лаа. Ар. Аде /
Пиер-Огюст/. Ива. Ум. Добже. Ерланг /Агнер/. 
Об. Вада. нанизване. Грамада. Пици. Еаниш /
Антониу/. Жни. Очи. “ЕИК”. лиани.
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старши треньорът на националния 
отбор на България по бокс за мъже 
Жоел арате похвали състезателите 
за отличното им представяне на Ев-
ропейската купа в Будва, Черна гора. 
Боксьорите ни спечелиха пет медала (2 
златни и 3 сребърни) и 3 пети места. 

“Боксьорите ни в конкуренция на 
състезатели от 30 държави дадоха мак-
симума от себе си и съм щастлив, че 
имаха мотивация и желание да вървят 
напред. Посоката е ясна - игрите в 
Париж. Хавиер ибаниес направи още 
едно показно, че е най-добрият в Ев-
ропа и е сред основните фаворити за 
медал на олимпиадата. радо росенов 
показа, че е сред най-големите таланти 
не само в нашия отбор, но и в Европа. 
след края на европейското първенство 
до 22 г. той ще се качи на 63,5 кг, за 
да се бие за олимпийска квота”, разкри 
кубинският специалист. 

“Ергюнал още веднъж показа, че 
е най-добрият в Европа при 48-кило-
грамовите. ясен радев също направи 
добър турнир. доволен съм от целия 
отбор”, каза от Париж Жоел арате.

той е във Франция за мача на ра-
дослав росенов със софиан Умиа в 
Нощта на шампионите. 19-годишният 

росенов ще опита да вземе реванш от 
французина в главния мач на галаве-
черта в категория до 62 кг.

Цска продължава да бъде 
размотаван за строежа на “ар-
мията”. известният на “чер-
вените” Николай веселинов е 
подал нов сигнал с цел отмяна 
на разрешителното за строеж на 
стадиона. Бившият зам.-кмет на 
район “красно село” за пореден 
път спъва “армейците”. Писмото 
му е адресирано до началника на 
дНск, районната дНск и глав-

ния прокурор.
от Цска потвърдиха за 

новите проблеми. Хората на 
Гриша Ганчев обаче са увере-
ни, че сигналът и този път ще 
бъде отхвърлен, защото всичко 
около строежа било съобразе-
но със законите.

“в дНск има сигнал от 
лице, подвизаващо се като про-
фесионален жалбоподател, зад 

когото по всяка вероятност сто-
ят хора с различни интереси от 
този да милеят за парк Борисова 
градина. в изложението на сиг-
нала, подаден от незаинтересо-
вана страна по случая, се цити-
рат точки, параграфи и закони, 
които създават грешното вну-
шение, че нещо не е наред. това 
е поредният опит за провокация. 
Нямаме притеснение, че сигнали 

като този ще бъдат отхвърлени 
и няма да бъде създаден преце-
дент с отмяна на вече издадено 
и подписано от главния архи-
тект на столицата разрешително 
за реконструкция. сигнал като 
този не ни плаши, но няма как 
да останем безмълвни, когато за 
пореден път се прави опит меч-
тата ни да бъде отнета”, обявиха 
от Цска.

сигналът на веселинов съ-
държал списък с десет пред-
полагаеми нарушения. твър-
денията са, че стадионът няма 
“траен устройствен статут”, не 
е допустима реконструкция, 
защото е “заварен строеж”, 
липсват необходимите места 
за паркиране, “а транспортното 
обслужване на обекта е изцяло 
недопустимо”.

младен кръстаич 
приключи с национал-
ния ни отбор. селекци-
онерът води снощи “лъ-
вовете” при визитата в 
албания и се очаква да 
бъде освободен от БФс. 
това беше подсказано 
още на пресконференци-
ята на сърбина в тирана, 
на която той заклейми 
модела на развитие на 
футбола у нас.

“вижте в сърбия и 
Хърватия колко чуж-
денци играят и си на-
правете сметката. ако в 
българското първенство 
не играят българи, по-
добре да го закрием.

трябва да се грижим 
за нашите деца. в мо-
мента се чувствам бъл-
гарин, не би трябвало аз 
да уреждам паспорти за 
българските деца. ако 
това продължи като тен-
денция, вас скоро няма 
да ви има. това е истина-
та. а тя понякога боли”, 

каза сърбинът. 
Заради думите му пре-

зидентът на ПФЛ атанас 
караиванов му поиска 
оставката. той смята, че 
кръстаич многократно е 
доказал, че не разбира от 
футбол, като с действия-
та си го “закрива”.

“По редица критерии 
нивото на efbet Лига е 
по-високо от това в сър-
бия и Хърватия.

колко чужденци ще 
играят в Цска, Левски, 
Лудогорец или Ботев вр 
няма как да се решава 
от човек, който през по-
следните месеци с всеки 
мач ни убеждаваше, че не 
разбира нищо от футбол. 
Националният ни отбор 
никога не е играл толкова 
слабо и объркано, избо-
рът на титулярен състав, 
тактика и смени никога не 
са били толкова пародий-
ни. Жалко за момчетата, 
които са в безизходица”, 
обяви караиванов.

куентин Зеедорф вече е футболист на славия. Ле-
вият краен защитник подписа договор с “белите” за 
два сезона и половина.

Зеедорф е роден в амстердам, юноша е на витес 
арнем и алмере сити. след това е носил екипа и на 
полския Заглембе сосновец.

23-годишният бранител изкара пробен период в 
славия и бе одобрен от треньора иван колев, за да 
подпише договор. той е племенник на бившия ни-
дерландски национал кларънс Зеедорф.

“всички в славия пожелават здраве и успехи на 
новото попълнение с екипа на “белите”, обявиха от 
“овча купел”.

Реда Рабей наусна Ботев Пд
Ботев Пд се раздели със звездата 

си Реда Рабей по взаимно съгласие, 
обявиха от клуба. Причините за раз-
трогването на контракта били лични. 
Халфът обаче е стигнал до физическа 
саморазправа със свой съотборник на 
тренировка на “канарчетата”. Реда 
Рабей се присъедини към Ботев през 
януари 2021 г. С екипа на “жълто-чер-
ните” има 73 официални мача и бе ва-
жна част от отбора още през първия 
си сезон, в който спечели бронзовите 
медали в Първа лига. През настояща-
та кампания халфът изигра 8 мача от 
12-те кръга досега и дори бе трети 
капитан на отбора. 

Снимка БТа

Кристиано Роналдо (вдясно) се радва със 
селекционера на Португалия Роберто Мартинес 
на разгрома над Босна с 5:0. В Зеница нападателят 
вкара първите два гола и вече има 127 попадения 
в 203 мача за “мореплавателите”

Снимка Славия

 
 
 
Куентин Зеедорф позира на “Овча купел”  
с фланелката на Славия

Група B
Гибралтар - Ейре 0:4; 

Гърция - Нидерландия 
0:1.

1. ФраНЦИЯ 18 т. 
2. Нидерландия 12 3. 
Гърция 12 4. Ейре 6 5. 
Гибралтар 0.

Резултати

По Макс сПоРт 1
ТениС
15.00 Турнир в Антверпен (мъже)

По Макс сПоРт 2
14.00 Турнир в Стокхолм (мъже)

По Макс сПоРт 3
7.00 Турнир в Токио (мъже)

БАСКеТБОл
20.00 Арис - Тюрк Телеком Анкара

По Макс сПоРт 4
21.00 Цървена звезда - Монако

Гледайте

Снимка БТа
 

По шампионски бе посрещнат от личния си треньор Стоян Узунов  
в Кърджали боксьорът ергюнал Себахтин, който спечели златния медал в 
категорията до 48 кг на турнира за европейската купа в Будва, Черна гора

Жоел Арате похвали 
боксьорите 

Спъват ЦСКА за „Армията”
Пак подадоха сигнал в ДнСк и прокуратурата срещу строежа на новия стадион

накРатко

Младен Кръстаич 
приключва 
с България?

Група F
азербайджан - ав-

стрия 0:1; Белгия - Шве-
ция - прекратен при 1:1.

1. БЕЛГИЯ 16 2. 
аВСТрИЯ 16 3. Шве-
ция 6 4. азербайджан 4 
5. Естония 1.

Група J
Босна и Херцеговина 

- Португалия 0:5; Люксем-
бург - словакия 0:1; ис-
ландия - Лихтенщайн 4:0.

1. пОрТуГаЛИЯ 24 
2. словакия 16 3. Люксем-
бург 11 4. исландия 10 5. 
БиХ 9 6. Лихтенщайн 0.

Славия взе 
племенник 
на Зеедорф


